




3 اقتصادی
شنبه -چهاردهم ا سفند ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4233

وزیر اقتصاد  :

عزم جدی برای خصوصی سازی وجود ندارد

 وزیر اقتصاد  بابیان اینکه عزم جدی برای خصوصی سازی وجود ندار گفت: 
رانت جویی، ویژگی اصلی فعالان اقتصادی در یک اقتصاد نفتی است؛ به این 
معنا که در اقتصاد رانتی، موفق کسی است که بتواند سهم بالاتری از رانت 

های نفتی به خود اختصاص دهد.
علی طیب نیا در دهمین همایش سیاستهای مالی و مالیاتی اظهارداشت: 
اصلاح نظام مالیاتی کشور یکی از مهمترین پروژه ای است که در دستور 
کار دولت قرار دارد، این در حالی است که آسیب شناسی از گذشته تاریخی 
اقتصاد ایران نشان می دهد که مهمترین چالش اقتصاد ایران وابستگی به 
درآمدهای نفتی است؛ به این معنا که وابستگی بودجه دولت به درآمدهای 
نفتی، سهم پایین مالیات و نوسانات شدیدی که در درآمدهای نفتی وجود 
دارد، منشا اصلی مشکلات کلان اقتصاد ایران است و منجر به رشد اقتصادی 
پایین و تورم مزمن می شود. وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به فرایند 
رشد اقتصادی در ایران در دهه های گذشته، ویژگی های آن را برشمرد و 
افزود: طی چهار دهه گذشته متوسط رشد اقتصادی ایران ۳ تا ۳.۱ درصد 
بوده است که به هیچ وجه نمی تواند موجبات اعتلای موقعیت این سرزمین 
و بهبود زندگی مردم را فراهم کند. وی تصریح کرد:رشد پایین بسیار 
پرنوسان هم بوده است، به این معنا که اگر انحراف معیار رشد اقتصادی در 
ایران را محاسبه کنیم، در بین کشورهای دنیا ایران بیشترین نوسان را تجربه 
کرده است و در نهایت، سهم ارتقای بهره وری در فرآیند رشد اقتصادی ایران 
بسیار ناچیز و حتی منفی بوده است. به گفته طیب نیا، هر سه ویژگی ناشی 
از نفتی بودن و دولتی بودن اقتصاد ایران است که دولتی بودن هم خود 
یکی از نتایج نفتی بودن اقتصاد ایران است؛ بنابراین اگر مشاهده می شود 
که رشد اقتصادی در ایران پایین است، به دلیل بیماری هلندی است است. 
بر این اساس نوسانات رشد به دلیل انتقال نوسانات قیمت نفت در اقتصاد 
ایران حاصل می شود و مطالعات نشانگر این است که بین درآمدهای نفتی 
و نوسانات اقتصادی در ایران همبستگی معنادار وجود دارد و اگر بهره وری 
در فرآیند تولید ایران، ناچیز و حتی منفی است، به دلیل فضای رانت جویانه 

است، رانت جویی ویژگی اصلی فعالان اقتصادی در ایران است. 
در اقتصاد نفتی، موفق کسی است که رانت بیشتری بگیرد

وی اظهار داشت: در اقتصاد رانتی تولیدکنندگان کسی نیست که با 
کیفیت بالا و قیمت تمام شده مناسب با دیگران رقابت می کند، موفق 
کسی است که بتواند سهم بالاتری از رانت های نفتی را به خود اختصاص 
دهد، نقش اصلی دولت توزیع رانت های ناشی از نفت در مجاری مختلف 
در جامعه است و کسی موفق است که بتواند در یک چانه زنی موفق سهم 
بیشتری از رانت ها را به خود اختصاص دهد، پس ارتقای بهره وری و تلاش 
برای تولید کالاهای با کیفیت بالاتر، عامل موفقیت نیست؛ بلکه دسترسی به 

رانت ها ویژگی مثبت است.

در اقتصادهای نفتی میزان بهره وری بسیار پایین و رشد بهره وری 
سهمی در رشد تولید ندارد، همچنین در عرصه سیاستهای پولی و مالی نیز 
وابستگی اقتصاد ایران به درآمدهای نفتی مشخص است؛ به این معنا که در 
اقتصادنفتی، چیزی به نام سیاست پولی مستقل وجود ندارد، بلکه آنچه که 
مهم است نفت، نوسانات نفت و تاثیر آن بر بودجه است؛ به این معنا که اگر 
منابع اصلی رشد پایه پولی را در اقتصاد ایران بررسی کنیم، طی چهار دهه 
گذشته عامل مسلط در تغییرات پایه پولی، بودجه دولت بوده که ازطریق 
افزاش در دارایی های خارجی بانک مرکزی، بدهی دولت به بانک مرکزی و 

بدهی بانکها به بانک مرکزی محقق می شود.
طیب نیا گفت: بودجه یکی از مجاری اصلی است که تکانه های خارجی 
را به اقتصاد ایران منتقل می کند، یعنی ثبات در عرصه اقتصاد کلان ایران 
امکان پذیر نیست و تداوم پیدا نخواهد کرد، مگر آنکه وابستگی اقتصاد 
ایران به درآمد نفتی کاهش یابد و مالیات به عنوان یک درآمد پاک بتواند 
جایگزینی برای درآمدهای نفتی باشد. وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان 
اینکه شخصا اعتقاد دارم که همه شیوه های تامین مالی دولت از جمله 
مالیات دارای آثار سوء اقتصای است، گفت: امکان پذیر نیست که دولت 
منابع مالی مورد نیاز خود را از طریق نفت، استقراض خارجی، استقراض 
بانک مرکزی و مالیات تامین کند و به اقتصاد آسیب نزند، اما مهم این است 
که دولت باید هزینه های خود را پوشش دهد، ضمن اینکه برقراری نظام 
دادگستری مناسب، ایجاد سیستم قانونی مناسب، تامین اجتماعی و امنیت 
از جمله وظایف دولت است و انجام آن، مستلزم انجام هزینه است و هزینه 
نیز نیاز به منابع مالی دارد؛ اما باید کاری کرد که یک منبع با کمترین هزینه 
نیاز دولت را تامین کند و در این راه، مالیات کمترین هزینه را دارد. وی اظهار 
داشت:در تلاش برای کاهش کسری بودجه، باید تلاش شود که هزینه های 
دولت به حداقل ممکن برسد، به این معنا که دولتی چابک، با حداقل هزینه 
و حداکثر بهره وری داشته باشیم و دولتی که صرفا به وظیفه حاکمیتی 
بپردازد و از وظایف تصدی گری خارج شود، اما دولت چابک و کارامدی 
که صرفا در وظایف ذاتی دولت متمرکز می شود، نیاز به منابع مالی دارد و 
این منابع باید از طریق مالیات تامین شود؛ نفت یک ثروت خدادادی است 
و این دارایی ملی باید به یک سرمایه مولد تبدیل شود و اگر هدف ما کاهش 
نقش دولت در اقتصاد و ارتقاء نقش بخش خصوصی است، این درآمد باید 
در اختیار توسعه بخش خصوصی قرار گیرد. طیب نیا گفت: درآمدهای نفتی 
باید در صندوق توسعه ملی تمرکز یابد و صرف تامین مالی سرمایه گذاری 
های مولد بخش خصوصی شود؛ این باعث می شود که در نظام اقتصادی 
کشور بتوان زمینه را برای فعال شدن بخش خصوصی و اجرای سیاستهای 
اصل ۴۴ به صورت موثر فراهم کرد. وی گفت: تحریم به ما تجربه داد که 
نقاط آسیب و ضعف ما کجا است؛ همانطور که تحریم در وابستگی ما به نفت 

متمرکز شده بود اما سیاستهای اقتصاد مقاومتی اعلام شده است و ما متوجه 
شدیم که مجرای اصلی انتقال تکانه های خارجی به اقتصاد ایران، وابستگی 
به درآمدهای نفتی است و اگر می خواهیم اقتصاد مقاومتی داشته باشیم و 
رشد اقتصادی مستمر و پایدار را تجربه کنیم که همراه با ارتقای بهره وری 
باشد، پس باید گفت که مهمترین پروژه در اصلاح ساختار اقتصادی ایران 
اصلاح نظام مالیاتی کشور است و بدون اصلاح نظام مالیاتی کشور، دستیابی 

به اهداف اقتصاد مقاومتی دست یافتنی نیست.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در وزارت اقتصاد تلاش شده این طرح 
به عنوان یک اولویت جدی دنبال شود و بر این اساس یکی از پروژه هایی که 
مطرح شده و دنبال می شود، طرح جامع مالیاتی است که از سالهای گذشته 

در دستور کار سازمان امور مالیاتی قرار گرفته بود.
طیب نیا گفت: در ساختار مالیاتی کشور، عمده منبع مالیاتی ما مالیات بر 
درآمد است و تناسبی بین منابع مختلف وجود ندارد و پایه مصرف یا پایه 
درآمد با نرخ نهایی ۶۴ درصد مشمول مالیات قرار می گرفت، البته دارایی 
به عنوان یک ماخذ مالیاتی در سیستم نداریم، بنابراین در گذشته تصمیم 
گرفته شد که بخشی از بار مالیاتی از دوش دولت برداشته شود و به مصرف 

کننده تعلق گیرد، این همان مالیات بر ارزش افزوده بود.
 سیستم مالیاتی باید  اصلاح شود

وی گفت: دو سیستم مواجه بودیم که می توانستیم یکی را انتخاب کنیم 
و یکی از آنها مالیات بر فروش یا مالیات بر ارزش افزوده را در دستور کار قرار 
دهیم، اما خصوصیت مالیات بر ارزش افزوده به تمام حلقه ها رسیدگی می 
شود که در ایران هم این ابزار معرفی شده است، در حالیکه قریب به اتفاق 
کشورها هم مالیات بر ارزش افزوده را تامین کرده اند، البته امریکا مالیات بر 
فروش را جایگزین مالیات بر ارزش افزوده کرده است، البته حسن مالیات بر 
ارزش افزوده این است که چون از روش فاکتور استفاده می کنیم و استرداد 
مالیات پرداختی به نهاده ها، منوط به ارایه فاکتور است، معاملات را قاعده 
مند کرده و تعاملات فعالان اقتصادی را شفاف تر می کند. طیب نیا تصریح 
کرد: این راهی است که ما می توانیم از روش کورکورانه شناسایی مالیات 
پرهیز کنیم و تعاملات را بین حلقه های مختلف تولید شفاف می شود و 
استرداد نیز منوط به ارایه فاکتور است و فاکتور نیز معاملات بین واحدهای 
اقتصادی را برای دولت شفاف می کند. همچنین مالیات بر ارزش افزوده اثر 
آبشاری ندارد و وقتی گفته می شود که از کالای نهایی مالیات گرفته شود، 
تفکیک کالاهای نهایی با واسطه ای کار ساده ای نیست و به اعتبار ماهیت 
کالا صورت نمی گیرد، بلکه به اعتبار خریدار است. وی با اشاره به طرحی که 
بر اساس آن در مجلس ۴۰ هزار میلیارد تومان از درآمدهای دولتی کاهش 
می دهد گفت: این امر مشکلات ما را بیشتر می کند، در حالیکه باید واردات 
را رها کرد و در خرده فروشی و در شهرستانهای کوچک و بزرگ به دنبال 
وصول مالیات باشد، کدام عقل سلیمی این را حکم می کند و فشار اجتماعی 
گسترده ای هم بر دولت وارد می کند، این در حالی است که اکنون از ۵۰۰ 
هزار مودی مالیات می گیریم که اگر سیستم مالیاتی مجلس مورد تصویب 

قرار گیرد، باید به سراغ ۳ میلیون مودی مالیاتی برویم.
برخی ۴برابر مالیات می دهند تا اطلاعاتشان شفاف نشود

وزیر اقتصاد گفت: اینجا یک سوال بزرگ در برابر ما قرار می گیرد که چرا 
بین سیاستهای بهینه ای که طراحی شده و ساعتها بحث کارشناسی بر 
روی آن صورت گرفته، با آنچه که در مقام عمل اجرا می شود، تضاد وجود 
دارد که در حوزه های مختلف نیز مشاهده می شود، این درحالی است که 
مالیات بر ارزش افزوده برآمده از ارزیابی مالیاتی نظام ایران و نظام کارشناسی 
است که در چارچوب سیاستهای کلی نظام تبلور یافته و چگونه می توان با 
یک جمله کوتاه آن را به باد داد؛ این در حالی است که هستند کسانی که 
حاضرند ۳ تا ۴ برابر مالیاتی که باید بپردازند، مالیات می دهند تا اطلاعاتشان 
شفاف نشود. وی افزود: وقتی به دنبال شفاف سازی می رویم، چرا همه ارکان 
عالم وجود مقابل ما می ایستد، چرا وقتی من مبارزه با پولشویی را مطرح می 
کنم، همه در مقابل من می ایستند و اتهام می زنند، چرا وقتی می خواهیم 

جلوی فرار مالیاتی را بگیریم، همه مقابل ما می ایستیم، انصافا رئیس مجلس 
بسیار جدی بر روی این موضوع ایستادند و به ما کمک کردند، اما ما نتیجه 
نگرفتیم، در حالیکه باید پرسید که آشکارسازی نظام مالی به چه کسانی 
لطمه می زند، متاسفانه ما در حوزه های متعدد با این پدیده مواجهیم که 
یک سیاست عاقلانه منطقی اتخاذ می شود ولی گروههای ذی نفع در عمل 

جلوی اجرای سیاست را می گیرند، این مشکل ما در همه شهرها است.
مالیات کورکورانه باید متوقف شود

طیب نیا گفت: سیاستهای اقتصادی اصل ۴۴ به عنوان یک انقلاب در 
اقتصاد ایران مطرح شد و در جلسه اخیری که با مقام معظم رهبری داشتیم، 
ایشان مطرح کردند که انتظار یک انقلاب در اقتصاد را داشتم، اما وقتی که 
قصد واگذاری یک بنگاه اقتصادی را داریم، فشار فشار و فشار به ما وارد می 
شود و هر روز فکر و ذهن ما را به خود درگیر می کند. در حالیکه همه آنجا 
منفعت دارند. وی افزود: شرکت دولتی یعنی تامین هزینه سفر خارج از 
کشور، استخدام در اختیار برخی ها، پورسانت و پاداش و حقوق هیات مدیره 
است. چرا ما وقتی می خواهیم یک بنگاه را واگذار کنیم، همه مقاومت می 
کنند، این یک مشکل جدی است. در مقام عمل با فشارهای زیادی مواجهیم 
که امکان سیاستگذاری عاقلانه و منطقی را از ما می گیرد. طیب نیا گفت: 
ادامه رشد اقتصادی و تورم تک رقمی دغدغه امروز دولت است، چراکه این 
نیازمند اصلاحات ساختاری است که کار پرهزینه و سختی است بنابراین 
باید وابستگی بودجه به نفت کم شده و مالیات با درآمدهای نفتی کاهش 
یابد، البته توفیقاتی داشته ایم، به این معنا که در سیستم مالیاتی نسبت 
مالیات به GDP در سال ۹۴ به ۷.۲ درصد رسید و امسال به ۸ درصد دست 
یافتیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: سهم مالیات از اعتبارات هزینه ای 
که ۴۱درصد بوده امسال به ۴۸ درصد می رسد، البته کافی نیست و باید کار 
سختی انجام دهیم، چرا همان کسانی که بودجه مالیاتی را برای ما تصویب و 
افزایش می دهند ولی در مقام اجرا با ما مخالفت می کنند، اگر تصمیم می 
گیریم باید به لوازم آن نیز پایبند باشیم، این عرصه ای نیست که به دنبال 
روش های پوپولیستی باشیم، اما این راه حل نیست، ما مالیات نگیریم باید با 
کسری بودجه درگیر شویم که یا باید از بانک مرکزی قرض بگیریم و تورم را 
تحمل کنیم و مالیات کورکورانه را ادامه دهیم یا اینکه از بازار سرمایه قرض 
بگیریم که کاهش تولید و سرمایه گذاری و رکود اقتصادی را در بر می گیرد.

منافع ملی نباید فدای منافع حزبی شود
وی افزود: بنگاههای دولتی باید واگذار شوند و اصلاحات جدی در نظام 
اقتصادی کشور به عمل آوریم که این مستلزم یک فهم مشترک، درک 
مشترک و عزم مشترک است. همه ما باید بپذیریم که باید برای اصلاح 
وضعیت و اعتلای ایران باید تلاش کنیم و همه هم قسم و همراه و همدل 
باشیم. منافع ملی نباید فدای منافع گروهی شود، من از ابتدای امسال بارها 
هشدار داده ام که مبادا منافع حزبی، گروهی یا سیاسی، منازعات انتخاباتی 
بر منافع ملی ما غلبه کند، اگر ما بخواهیم، اگر برای منافع ملی اولویت قائل 
شویم، دسترسی به اهدافی که در سیاستهای اقتصاد مقاومتی طراحی شده 

است، کاملا شدنی است.
عزم جدی برای خصوصی سازی وجود ندارد

طیب نیا همچنین در حاشیه دهمین همایش سیاست های مالیاتی در 
جمع خبرنگاران گفت: من به شخصه راجع به روند خصوصی سازی ها شخصاً 
گله مندم، چرا که به نظر می رسد عزم جدی در این رابطه وجود ندارد و 

مقاومت ها از سوی مقامات ملی و محلی بسیار بالا است.
وی افزود: من با تمام توان خودم در مقابل این مقاومت ها ایستاده ام، ولی 
هر روز با نامه هایی مواجه هستم که با ۱۰، ۲۰ و ۳۰ امضا، مرا تهدید به 

استیضاح، سؤال و برکناری می کنند، اما همچنان مقاومت من ادامه دارد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به این پرسش که برخی می گویند 
شرکت ها به بهایی ناچیز فروخته می شوند، گفت: اگر در دولت گذشته 
اتفاقی رخ داده، ما مسئول آن نیستیم، اما ارزیابی هایی که از واگذاری به 
بخش خصوصی واقعی صورت گرفته، نشانگر عملکرد عمدتاً موفق بوده و 

بسیاری از شاخص های آنها افزایش یافته است. طیب نیا تصریح کرد: اگر 
خصوصی سازی به شیوه غلط اجرا شود، یک بحث است، ولی اگر واگذاری به 

شیوه درست انجام شده باشد، ارزیابی آن حقیقت را نشان می دهد.
بیشتر مقامات محلی با خصوصی سازی مخالفند

این عضو کابینه یازدهم خاطرنشان کرد: اگر کسی در خصوص یک 
واگذاری، ایراد و اشکال دارد، راه منطقی این است که سؤال بپرسد و برای 
سؤالش هم حتماً با مستندات پاسخ می گیرد، اما اگر اتفاق انحرافی رخ داده 

باشد، قانونگذار مرجعی معرفی کرده و هیأت داوری کاملًا بی طرفانه است.
طیب نیا ادامه داد: اینکه یک فرد بدون اینکه از جزئیات کار اطلاع داشته 
باشد، صرفاً به دلیل اینکه چرا این شرکت به دوست و آشنای او واگذار نشده 

باشد، شروع به معرکه گیری می کند، تکلیفش مشخص است.
وی در پاسخ به این سؤال که برخی نگران بیکاری های ناشی از واگذاری 
هستند، گفت: برخی نگرانند که شاید در آینده کسی بیکار شود، در حالی که 
باید این پرسش را مطرح کرد که چه کسانی تحریک و این دیدگاه را ترویج 
می کنند و حتی می گویند در قبال واگذاری ها، خودشان را آتش می زنند؛ 
این در شرایطی است که هم اکنون حتی یک واگذاری در یک استان و 

شهرستان وجود ندارد که با مخالفت مقام های محلی و ملی مواجه نباشد.
شرکت دولتی یعنی رانت، حقوق نجومی و سفر خارجی! 

طیب نیا در پاسخ به این پرسش که علت چنین رفتارهایی چیست؟ 
خاطرنشان کرد: علت را از کسانی بپرسید که با خصوصی سازی ها مخالفت 
می کنند، اما باید به صراحت گفت که تفکر دولتی در مغز مدیران ما نهفته 
است و مدیران محلی و شهرستانی از این شرکت ها نفع می برند؛ چرا که 
شرکت دولتی یعنی منبع تولید رانت، سفر خارجی، عضویت در هیأت 
مدیره، حقوق نجومی، مَفسده و استخدام هر کسی که این افراد لازم دارند، 
به همین دلیل است که به جای هزار نفر در یک شرکت دولتی، پنج هزار 
نفر استخدام می شوند که این استخدام ها هم به اعتبار ارتباطات دوستی و 

فامیلی صورت می گیرد.
 وزیر امور اقتصادی و دارایی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص 
سامانه جامع امور مالیاتی نیز گفت: خوشبختانه اکنون تهیه نرم افزار جامع 
مالیات ستانی یکی از ۳۲ پروژه ای بوده که در طرح جامع پیش بینی شده 
بود و هم اکنون نیز خوشبختانه در تهیه این نرم افزار، موفقیت های خوبی 
حاصل شده است و دانش فنی به ایران منتقل شده؛ به نحوی که سازمان 
امور مالیاتی توانسته نرم افزارهای خود را اصلاح و تکمیل کند. وی گفت: 
آنچه اکنون در اولویت ما قرار گرفته، بحث تکمیل سامانه اطلاعات اقتصادی 
مؤدیان مالیاتی است و اصلاح روش ها در دستور کار قرار گرفته؛ به نحوی 
که استفاده از نرم افزارهای مالیاتی نهادینه شده است. وزیر امور اقتصادی 
و دارایی تصریح کرد: البته استفاده از نرم افزار، مادامی که اطلاعات ما 
تکمیل نشود، مؤثر نخواهد بود بلکه باید بسیاری از سامانه هایی که اطلاعات 

اقتصادی را در اختیار دارند، به سامانه مالیاتی متصل شوند. 
طیب نیا اظهار داشت: ماده ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم در این 
خصوص احکام خوبی در اختیار گذاشته که البته نظر مساعد دستگاه ها 
مهم است؛ آنچه مسلم است در برابر اصلاحات ساختاری، مقاومت زیاد است. 
این عضو کابینه یازدهم با اشاره به مصوبه مجلس در خصوص مالیات بر 
ارزش افزوده خاطرنشان کرد: در این مصوبه، بندی اضافه شده که از مصرف 
نهایی مالیات ستانی شود که این یک ضربه شدید به طرح جدید مالیاتی 
و اصلاح نظام مالیات ستنانی کشور است، چرا که ما در سیستم مالیات بر 
ارزش افزوده، عمده اطلاعات خود را در خصوص تبادلات اقتصادی بین 
فعالان در حلقه های مختلف به دست می آوریم وقتی کسی بخواهد به سراغ 
حلقه آخر برود، دولت اطلاعات ارزشمندی را از دست خواهد داد. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی خاطرنشان کرد: اگر قرار است بتوانیم طرح جامع مالیاتی 
را اجرا کرده و بر اساس اطلاعات، مالیات بگیریم، باید مالیات بر ارزش افزوده 
به همان مفهومی که در ادبیات اقتصادی وجود دارد و در دنیا اجرا می شود، 

در ایران هم مورد اجرا قرار گیرد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۵۸۳ فرعی از ۱۰۴۷۳ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی ناصر دیوان- کوی شهدا-کوی شهید احمد غلامی 
پلاک ۱۵ که بنام آقای مهدی تیموریان و غیره فرزند روح اله میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده ۱/۴۵۵۳۷ -۹۵/۱۲/۱۰ تحدید حدود پلاک 
مذکور در روز یکشنبه مورخ ۹۶/۱/۲۷ ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی 
آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق 
ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب ۷۳/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم 

دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار :95/12/1۴

آگهی فقدان سند مالکیت 
خانم عادله میهن خواه با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۱۱۰۷۹/۱/۱۷۰ اصلی بخش یک ثبت قم که در صفحه ۲۴۸ 
دفتر ۴۹۶ ذیل ثبت ۸۳۸۵۰ بنام شهرداری قم ثبت و صادر شده است و مع الواسطه طی سند شماره ۲۰۲۸۶-۹۱/۰۴/۲۸ دفتر ۴۲ قم به نامبرده انتقال قطعی شده مفقود 
گردیده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا " به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد 

.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۷۳۶۳(
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی فقدان سند مالکیت 
خانم عادله میهن خواه با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۱۱۰۷۹/۱/۱۷۱ اصلی بخش یک ثبت قم که در صفحه ۲۵۱ 
دفتر ۴۹۶ ذیل ثبت ۸۳۸۵۱ بنام شرکت تعاونی مسکن کارکنان بیمارستان ایت اله گلپایگانی ثبت و صادر شده است و مع الواسطه طی سند شماره ۰۶/۰۶/۹۱-۲۰۸۰۸ 
دفتر ۴۲ قم به نامبرده انتقال قطعی شده مفقود گردیده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا " به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد .بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۷۳۶۲(
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکیت 
خانم عادله میهن خواه با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۱۱۰۷۹/۱/۱۶۹ اصلی بخش یک ثبت قم که در صفحه 
۲۴۵۲۴۸ دفتر ۴۹۶ ذیل ثبت ۸۳۸۴۹ بنام شهرداری قم ثبت و صادر شده است و مع الواسطه طی سند شماره ۲۰۲۸۸-۹۱/۰۴/۲۸ دفتر ۴۲ قم به نامبرده انتقال قطعی شده 
مفقود گردیده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا " به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 

قرار گیرد .بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۷۳۶۱(
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی گفت: در روزهای پایانی سال 
سقف برداشت از خودپردازها را برای بانکهای متقاضی تا ۵۰۰ هزار تومان در روز 

افزایش می دهیم.
ناصر حکیمی در جمع خبرنگاران افزود : این اقدام از ۲۰ اسفند ماه تا ۱۵ فروردین 

ماه انجام می شود تا مردم از سیستم بانکی رضایت داشته باشند . 
وی ادامه داد : در ایام نزدیک به پایان سال حجم تراکنش های بانکی بال می رود 
و به طور متوسط روزانه ۱۶۲ میلیون تراکنش از طریق شاپرک و شبکه شتاب انجام 

می شود. 
حکیمی افزود : در روزهای پایانی سال این ارقام تا ۲۰ درصد افزایش پیدا می کند 

و رقم ۲۰۰ میلیون تراکنش در روز دور از ذهن نیست. 
مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی با اشاره به اینکه وضعیت شبکه 
در حال حاضر پایدار است ، گفت : امیدواریم این روند ادامه داشته باشد و تراکنش 

های موفق که رقم آنها به ۹۹.۵ تا ۹۹.۸ درصد رسیده است ، پایدار باشد. 

حکیمی گفت : مشکلی در خصوص شارژ کردن خودپردازها و کارکردن پایانه های 
فروش وجود ندارد و زیرساختهای لازم در این زمینه فراهم شده است . 

وی گفت : حجم بزرگ تراکنشهای بانکی نشان دهنده استفاده کم مردم از اسکناس 
است.  حکیمی درباره پرداخت های موبایلی گفت : پرداختهای موبایلی به دو روش 
پرداخت تلفن به تلفن و فراهم کردن زیرساخت پرداخت همراه به صورت شبیه سازی 

کارتهای بانکی بر روی تلفن همراه صورت گرفته است. 
حکیمی افزود : انتظار داریم با توجه به زیرساختهای فراهم شده این پرداختهای 

موبایلی رشد قابل توجهی داشته باشد. 
وی افزود : با توجه به برقراری کشیک در ایام تعطیل و ایام پایان سال مشکل خاصی 

برای مردم در خرید نقدی و غیرنقدی وجود نخواهد داشت. 
حکیمی در خصوص ویزا و مستر کارت گفت : ویزا و مستر کارت شامل تحریم های 

یکطرفه آمریکا است و خدمات رسمی در کشور ما برای آنها وجود ندارد.
وی درباره بهبود فرایند بانکها در خودپردازها گفت :دست بانکها را برای اسکناس 
گذاری در خودپردازها باز می گذاریم تا این خودپردازها در کمترین زمان که خالی 
باشد ، پر شود.  حکیمی درباره رسیدگی به شکایات مردم از خودپردازها در ایام 
تعطیل گفت : سامانه شکایتی در بانک مرکزی راه اندازی شده است و در صورتی که 
شماره روی خودپرداز پاسخگو نباشد ، مردم می توانند در این سامانه شکایت بانک 

مرکزی ؛ شکایت خود را مطرح کنند. 
مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی درباره پرداخت هزینه از سوی 
بانکها در خصوص تراکنش های ناموفق گفت : تراکنش موفق بانکها در دامنه ۹۹.۵ 
تا ۹۹.۸ درصد است و اگر بانکی در این دامنه فعالیت کند جریمه تراکنش ناموفق 

پرداخت نمی کند . 
وی ادامه داد : بانکهایی که در پایین تر از این دامنه فعالیت می کنند باید هزینه 

تراکنش ناموفق را پرداخت کنند. 
حکیمی افزود : پرداخت هزینه از طرف بانکها برای تراکنش های ناموفق باعث شده 

است که رقم بالای ۹۹.۵ درصد تراکنش موفق در سیستم بانکی ایجاد شود. 

مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی  خبرداد

برداشت از عابر بانک ها تا 500 هزار تومان 
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هفته بیست وسوم لیگ برتر فوتبال ایران

آزمون میثاقیان برابر استقلال

آبی های تهرانی و خوزستانی روز شنبه برابر دو تیم قعر نشین لیگ برتر به میدان خواهند 
رفت.

 در حالی که رقابت های هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال ایران روزجمعه آغاز شد، 
این بازی ها امروز )شنبه( با انجام دو دیدار پیگیری می شوند.

استقلال خوزستان - ماشین سازی تبریز
استقلال خوزستان بعد از نمایش های خیرکننده و تحسین برانگیزش در لیگ قهرمانان 
آسیا به مصاف تیم قعر جدولی ماشین سازی تبریز می رود. شاگردان پورموسوی در 
چارچوب لیگ قهرمانان آسیا، الفتح عربستان و الجزیره امارات را شکست دادند و روی 
کاغذ، نباید کار سختی برابر تیم ماشین سازی داشته باشند. با این حال شاید فشردگی 
بازی های استقلال خوزستان و البته غرور ناشی از دو برد اخیر، روی عملکرد این تیم اثر 

بگذارد و ماشین سازی تبریز بتواند برخلاف انتظارات، در این بازی به موفقیت برسد.
نکته قابل اشاره اینکه ماشین سازی برای ماندن در لیگ برتر نیاز مبرمی به امتیاز 
دارد و فرهاد کاظمی، سرمربی این تیم به چیزی جز سه امتیاز این مصاف فکر نمی کند.

دیدار تیم های استقلال خوزستان و ماشین سازی تبریز ساعت ۱۶  در ورزشگاه غدیر 
برگزار می شود.

استقلال - سیاه جامگان
روند صعودی شاگردان علیرضا منصوریان در هفته های گذشته، آنها را به بالای جدول 
رده بندی رسانده است. این تیم به دنبال کسب هر سه امتیاز بازی با سیاه جامگان است. 
استقلالی ها بعد از شکست سه بر صفر التعاون عربستان، از آمادگی بالایی برخوردار 
هستند و به لحاظ روحی - روانی هم توانایی پیروزی در این بازی را دارند. هرچند باید 
دید خستگی ناشی از بازی های فشرده روی عملکرد استقلالی ها اثر خواهد گذاشت یا نه 
اما این نکته را هم باید در نظر داشت که سیاه جامگان در فرم مطلوبی به سر نمی برد و 

اخیرا خداداد عزیزی از هدایت این تیم استعفا کرده است.
در حال  حاضر اکبر میثاقیان هدایت سیاه جامگانی را بر عهده گرفته است که در رده 
پانزدهم قرار دارد. این تیم با ادامه  روند فعلی سقوط می کند. شاید حضور میثاقیان به 
لحاظ روحی - روانی  شوک مثبتی را به این تیم داده باشد. به همین دلیل نمی توان منکر 

کار سخت تیم او برابر استقلال شد.
استقلال در این مصاف مهدی رحمتی را به دلیل محرومیت در اختیار ندارد و هرائر 
مگویان هم به دلیل گذراندن دوران نقاهت بعد از مصدومیت، بدون شک به این بازی 

نخواهد رسید.
گمانه زنی هایی وجود دارد که کاوه رضایی، مهاجم استقلال در این بازی به میدان نرود؛ 
هر چند این خبر هنوز تایید نشده است. دلیل غیبت رضایی، درگذشت مادر بزرگ او و 

کمی خستگی از فشردگی بازی های استقلال اعلام شده است.
استقلال در صورت پیروزی برابر سیاه جامگان، هم چنان در جمع مدعیان لیگ باقی 

می ماند و مطمئنا منصوریان این فرصت مناسب را به راحتی از دست نخواهد داد.
دیدار استقلال و سیاه جامگان ساعت ۱۷:۲۵ در ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد.

رمزگشایی از حمله منصوریان به تراکتورسازی

7 ستاره استقلال در خطر سرباز شدن
سرمربی استقلال بی توجه به بازی پیش رویش برابر سیاه جامگان حرف های جالبی به 
زبان آورد و علیه سیاست سربازگیری تراکتورسازی در فصل نقل و انتقالات صحبت های 

جالبی را به زبان آورد.
 علیرضا منصوریان در نشست خبری قبل از دیدار با سیاه جامگان اعلام کرد که 
باید قانونی وضع شود که بازیکنان بتوانند سربازی شان را در تیم هایشان پشت سر 
بگذارند تا سرمایه گذاری باشگاه روی بازیکنان جوان  به هدر نرود. او در این بین از اینکه 
تراکتورسازی که یک تیم غیرنظامی است می تواند بازیکن سرباز بگیرد، به شدت انتقاد 
کرد که به نظر می رسد این موضوع به این دلیل است که سرمربی جوان آبی ها به خوبی 
می داند که به زودی تعدادی از بازیکنان این تیم با قانون سربازی باید از جمع آبی ها 

جدا شود.
علیرضا منصوریان که در نیم فصل دوم موفق شده یک تیم جوان و پرانرژی را برای 
بازی های لیگ برتر آماده کند، حالا بسیار نگران است که نتواند از ستاره هایی که این روزها 
به اوج آمادگی رسیده اند در سال های آینده استفاده کند و به همین دلیل از سیاست های 

سازمان نظام وظیفه که به نفع باشگاه تراکتورسازی است انتقاد کرده است. 
جالب است بدانید از جمع بازیکنان جوانی که در استقلال بازی می کنند، مجید 
حسینی، میلاد زکی پور، امید نورافکن، مجتبی حق دوست، محسن کریمی، بهنام برزای 
و فرشید باقری بازیکنانی هستند که در خطر سرباز شدن قرار دارند و ممکن است برای 

فصل آینده مجبور شوند به خاطر این قانون استقلال را ترک کنند. 
در واقع سرمربی استقلال با صحبت هایی که در کنفرانس خبری خود کرده، قصد دارد 
از این اتفاق پیشگیری کند تا بتواند برای سال های آینده بازیکنان جوانی که در باشگاه 

استقلال رشد کرده اند را در اختیار داشته باشد.

برانکو نگران دروازه سرخ ها؛

آمار عجیب دروازه بان پرسپولیس
 پس از مصدومیت

مصدومیت هنوز به دوران اوج خود برنگشته است. باید دید کی روش و برانکو در مورد 
او چه تصمیمی می گیرند؟

 علیرضا بیرانوند که انتظار می رفت بعد از مصدومیت مدتی از آمادگی کامل دور باشد، 
در چهار دیدار اخیر خود ۷ گل دریافت کرده که با آمار قبلی اش در لیگ برتر اصلا هم 

خوانی ندارد.
بیرانوند تا قبل از دربی کلا ۵ گل خورده بود اما در دربی سه گل دریافت کرد و در سه 
بازی بعدی یعنی دیدار با سپاهان، الهلال عربستان و البته الوحده در مجموع چهار گل 

دیگر هم دریافت کرد و در برخی دقایق بازی هم نامطمئن به نظر می رسید.
بیرانوند پس از مصدومیت هنوز به شرایط آرمانی نزدیک نشده و به نظر می رسد 
این موضوع برای کی روش و تیم ملی و برانکو و پرسپولیس هم نکته مهمی باشد. باید 
دید با این نا آمادگی هنوز هم بیرانوند گزینه اول کی روش برای دروازه بانی مقابل قطر 
در چارچوب رقابت های مقدماتی جام جهانی و لیگ برتر است یا این مربیان تصمیم 

دیگری می گیرند؟
به این عملکرد باید مصدومیت بیرانوند در تمرین روز پنجشنبه را هم اشاره 
کرد که از ناحیه انگشت دچار مشکل شد و باید دید با چه شرایطی برابر نفت قرار 

خواهد رفت.

محرمی اورجینال با شماره 17 پرسپولیس 
صادق محرمی به دنبال این است تا با شماره ۱۷ این تیم و با درخشش در هفته های 

اخیر به یکی از ستاره های تیمش تبدیل شود.
 ستاره جوان پرسپولیس زمانی که با سرخپوشان قرارداد بست تصور نمی شد موفق به 
نمایشی این چنینی در ترکیب این تیم شود. خصوصا اینکه با بازگشت رامین رضاییان و 
حضور دیگر مدعیان مثل فرشاد احمدزاده و حسین ماهینی تصور اینکه او فرصتی برای 

ارائه نمایش به دست بیاورد، وجود نداشت.
 با این حال او از تک موقعیت های خود نیز به خوبی سود برد تا اکنون به مهره ای 
غیرقابل کتمان در ترکیب این تیم تبدیل شود. مهره ای که اکنون در جمع سرخپوشان با 
اسطوره شماره هشت سابق و همنام خودش سنجیده می شود و او امیدوار است همچنان 
بدون حاشیه و با تکیه بر کیفیت فنی خود موفق شود ستاره ای غیرقابل کتمان و البته با 

شماره ۱۷ در ترکیب این تیم تبدیل شود.
 او در جدال با نفت تهران که نیمی از عناصر دفاعی این تیم حضور ندارند فرصت 
بزرگتری برای اثبات خواهد داشت و باید بیش از سابق به دنبال این باشد تا سرخپوشان 

برابر شاگردان دایی موفق به کسب امتیاز شوند.

شنبه -چهاردهم ا سفند ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4233

 بخشی از پول های بلوکه شده فدراسیون فوتبال در فیفا آزاد شده است

تاج: قرارداد کی روش با آفریقای جنوبی را قویاً تکذیب می کنم
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: توافق کی روش با فدراسیون 

فوتبال آفریقای جنوبی را قویا تکذیب می کنم.
مهدی تاج در خصوص آزاد شدن بخشی از پول های بلوکه شده 
فدراسیون فوتبال در فیفا اظهار داشت: خوشحالم به اطلاع مردم 
برسانم که بخشی از پول های بلوکه شده آزاد شده است. امیدوارم 
در فازهای بعدی و با تلاش های صورت گرفته از سوی کمیته 
بین الملل و حمیدرضا  آصفی، مشاور بین الملل فدراسیون باقیمانده 
این پول هم آزاد شود. آنچه در مقطع کنونی می توانم بگویم این 
است که این پول هنوز به طور کامل آزاد نشده است و بخشی از 
آن آزاد شده است. با این وجود پیش بینی من این است که در 
سال ۹۶، وضعیت خوب و مطلوبی برای فوتبال ما در پیش باشد.

رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص شایعاتی که مبنی بر 
اولتیماتوم وزیر ورزش به فدراسیون فوتبال و کارلوس کی روش در 
خصوص دعوت ملی پوشان پرسپولیس به تیم ملی شنیده می شود، 
عنوان کرد: نه، به هیچ عنوان این موضوع را تأیید نمی کنم. هیچ 
فردی به فرد دیگری اولتیماتوم نداده است. البته طبیعی است که 
اینجانب با سرمربی تیم ملی مذاکرات متعددی در خصوص تیم 
ملی انجام بدهم که عندالزوم بسیاری از این مذاکرات هم به اطلاع 
وزیر محترم ورزش و جوانان و هیئت رئیسه فدراسیون رسیده 
است. اگر قرار باشد به مطالب مطرح شده در فضای مجازی و 
برخی اظهارات غیرکارشناسی پاسخ بدهیم، ۲۴ ساعت هم برای 
فدراسیون فوتبال کم است و به صورت مداوم باید پاسخگو باشیم.

وی تصریح کرد: بنابراین مسائل موردنظر فدراسیون فوتبال در 
سایت آن منتشر می شود و جای دیگری بازگوکننده نظرات ما 
نیست. همان طور که گفتم فدراسیون فوتبال بر استفاده از همه 
ظرفیت ها جهت موفقیت تیم ملی تأکید دارد. به دنبال این 
هستیم که همان طور که گفتم به موقع و با صبوری مشکلات 
پیش آمده بین تیم ملی و برخی از باشگاه ها حل شود. به مصلحت 
فوتبال کشور نیست که همسو با برخی از اظهارنظراتی که از سر 

بی اطلاعی و یا اهداف خاصی دنبال می شود، رفتار کنیم. متأسفانه 
برخی افراد عادت دارند اظهارات غیرکارشناسی درباره تیم ملی 
مطرح کنند. هر چقدر این اظهارات کمتر شود، بهتر و بهتر است. 
فراموش نباید کرد که سال ۹۶، سال تیم ملی فوتبال است و 
از نخستین روزهای سال نو تیم ملی به خانه های مردم می رود. 
بنابراین امیدوارم همه دست به دست هم بدهند که فضای آرام و 

بدون تنش، برای تیم ملی کشورمان به وجود بیاید.
تاج در خصوص اینکه شنیده می شود سرمربی تیم ملی از 
اظهارنظر فردوسی پور در خصوص دعوت هشت بازیکن پرسپولیس 
به تیم ملی ناراحت شده و منبع این صحبت های مجری برنامه 

نود را مسئولان فدراسیون فوتبال می دادند، گفت:  نه، این هم از 
سطح اطلاعات اندک برخی افراد سرچشمه می گیرد. شخصاً در 
مصاحبه ای که مدتی قبل و بعد از مذاکرات با سرمربی تیم ملی 
انجام شد برای چندین بار اعلام کردم ملاک دعوت از بازیکنان نام 

باشگاه های شان نیست و مهم توانایی و شایستگی های آنهاست.
وی ادامه داد: با کمی دقت در این جمله مشخص می شود که در 
میان بازیکنان شایسته فوتبال کشور حتماً بازیکنان پرسپولیس هم 
حضور دارند. این هم طبیعی است که عادل فردوسی پور باهوش و 
ذکاوت خود متوجه شد که ملی پوشان پرسپولیس مشکلی برای 
همراهی تیم ملی ندارند. عزیزان دیگر در رسانه های مکتوب و 

صداوسیما هم این بحث را گمانه زنی کرده بودند که ظاهراً مشکلی 
برای ملی پوشان پرسپولیس وجود ندارد. رئیس فدراسیون فوتبال  
همچنین راجع به تصمیم برانکو ایوانکوویچ مبنی بر کنار گذاشتن 
رامین رضاییان از ترکیب پرسپولیس گفت: باشگاه پرسپولیس 
مدیریت لایق و کادر فنی شایسته ای دارد و قطعاً خودشان درباره 
سرمایه های ملی بهترین تصمیم را می گیرند. شخصا امیدوارم 
مشکل رضاییان حل شود تا بتواند در پرسپولیس و تیم ملی 
مؤثر باشد. تاج در خصوص صحبت هایی که مبنی بر عقد قرارداد 
کی روش با فدراسیون فوتبال آفریقای جنوبی به گوش می رسد، 
عنوان کرد: این موضوع را قویاً تکذیب می کنم، کارلوس کی روش 
با ایران قرارداد دارد و تا پایان آن نیز به این قرارداد پایبند است. 
انتظار من از رسانه ها این است به شایعاتی که در این رابطه منتشر 
می شود، توجه نکنند. وی در خصوص اینکه تا چه زمانی باید 
نمایندگان فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیا با تیم های عربستانی 
در خاج از ایران بازی کنند، گفت: در این رابطه رایزنی های خوبی 
انجام شده است و شاید این دوره آخرین باری خواهد بود که در 
مرحله مقدماتی و غیر با تیم های عربستان هم گروه می شویم و تا 

۲ ماه دیگر این موضوع کاملًا مشخص خواهد شد.
تاج در پایان خاطر نشان کرد: می خواهم به کار زیبای سه بازیکن 
تراکتورسازی در این فرصت اشاره کنم. آن طور که به من گفته اند 
و بعد از آن فیلمش را هم دیدم فاخر تهامی، محمدحسین بهرامی 
و مهدی شریفی سه بازیکن ارزشمند تراکتورسازی در یک اقدام 
ارزشی در حرم مطهر حضرت امام رضا )ع( اقدام به جمع آوری 
برف در اطراف حرم رضوی کردند. می خواهم به عنوان یک ایرانی از 
اقدام ارزشمند این سه عزیز تشکر و تقدیر کنم. به طور حتم چنین 
رفتارهایی هر چقدر در فوتبال ما باشد کم است و امیدوارم بتوانیم 
روزی در جای جای فوتبال کشورمان شاهد رفتارهای اخلاقی و 
ارزشی باشیم. فدراسیون فوتبال هم به سهم خود از اقدام فرهنگی 

و ارزشمند این سه بازیکن تراکتورسازی کمال تشکر را دارد.

 
پدیده ۳ - گسترش۲؛

 فرار بزرگ از سقوط
شاگردان مهاجری برای دومین هفته متوالی موفق به پیروزی شدند تا از منطقه 

سقوط فاصله بگیرند و با آرامش بیشتری در ادامه فصل کار خود را دنبال کنند.
تیم پدیده مشهد در شرایطی موفق به کسب پیروزی ارزشمند برابر گسترش فولاد 
شد که در هفته های اخیر به شدت برای کسب پیروزی و فرار از منطقه سقوط تحت 
فشار بود. شاگردان مهاجری در این دیدار  بازی را منطقی آغاز کردند و با ورود اجباری 
محسن یوسفی به جای عبدالله حسینی که مصدوم شده بود شرایط برای این تیم 
بهتر هم شد. محسن یوسفی در دقیقه ۳۳ موفق شد روی یک ارسال کرنر دقیق و 
ضربه سر ناصحی پایه گذار گل اول تیمش شود و در ادامه درخشش خود در ابتدای 
نیمه دوم ) دقیقه ۴۸( موفق به افزایش برتری مشهدی ها به دو گل شد. لوسیانو 
پریرا مهاجم زهردار تیم گسترش در دقیقه ۶۰ موفق شد روی یک ضربه ایستگاهی 
اختلاف را به یک امتیاز کاهش دهد ولی اکبر ایمانی ۱۰ دقیقه بعد روی پنالتی که 
توسط حسین مهربان به دست آمد باز هم اختلاف دو تیم را به عدد ۲ افزایش داد. 
داریوش شجاعیان در دقیقه ۷۹ می توانست روی پنالتی که با تیزهوشی به دست 
آورده بود گل دوم گسترش را به ثمر برساند ولی واکنش فوق العاده مجتبی روشنگر 
گلزنی شجاعیان را به تعویق انداخت تا گل دوم گسترش فولاد که توسط این بازیکن 
در دقیقه ۱+۹۰ به دست آمد برای بازگشت به بازی کافی نباشد و تیم پدیده با کسب 
دومین پیروزی پیاپی طی دو هفته اخیر و زدن ۶ گل از شرایط بحرانی فاصله بگیرد 
و با ۲۵ امتیاز به رتبه یازدهم جدول راه یابد. در مقابل تیم گسترش که با آرامش 
بیشتری نسبت به حریفش به میدان آمده بود ۳۰ امتیازی در رتبه هفتم باقی ماند تا 

چشم به بازی های آینده داشته باشد.

تراکتورسازی ۰ - سایپا ۰؛

قلعه نویی قهرمانی را به پرسپولیس تعارف زد
تیم تراکتورسازی تبریز هفته بیست وسوم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های 

کشور را با تساوی مقابل سایپا پشت سر گذاشت.
 تیم های تراکتورسازی و سایپا از ساعت ۱۵:۱۵ روز )جمعه( در چارچوب هفته 
بیست وسوم رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور به مصاف یکدیگر رفتند و 

در نهایت به تساوی بدون گل رضایت دادند.
با این تساوی، تراکتورسازان ۴۵ امتیازی شدند تا اختلاف شان با پرسپولیس 
صدرنشین به عدد پنج کاهش پیدا کند. پرسپولیس یک بازی کمتر از تراکتورسازی 
با  را  به پیروزی برسد، اختلافش  بتواند مقابل نفت تهران  اگر یکشنبه  دارد و 
تراکتورسازی به هشت امتیاز خواهد رساند. شاگردان امیر قلعه نویی دو امتیاز حساس 
این دیدار خانگی را هم از دست دادند تا بیشتر از هر زمان دیگری از قهرمانی دور 

شوند.
پیام حیدری کار قضاوت دیدار تراکتورسازی - سایپا را برعهده داشت. او به کرار 
جاسم و محمد ایران پوریان از تیم میزبان و ایوب کلانتری، محمدرضا خلعتبری و امید 

خالدی از تیم سایپا کارت زرد نشان داد.

صبا ۰ - فولاد ۰؛ 

 زور مرفاوی و سعداوی به هم نرسید 
شاگردان نعیم سعداوی با وجود برتری نسبتی برابر تیم صمد مرفاوی نتوانستند با 

پیروزی قم را ترک کنند و به یک امتیاز رضایت دادند.
صبای قم که در سه مسابقه اخیر صاحب دو پیروزی و یک تساوی شده بود، 
بهترین فرصت را داشت تا موقتا یک رتبه در جدول بالا برود و تا حدودی از منطقه 
خطر دور شود اما نمایش ضعیف آنها کاری از پیش نبرد و تیم مرفاوی فقط توانست 
یک امتیاز بگیرد و در جایگاه چهاردهم بماند؛ در سمت مقابل فولاد هم با وجود چند 
حمله جدی و حتی زدن توپ به تیرک دروازه مثل دیدار گذشته شان با مساوی 

زمین را ترک کرد.

صنعت نفت برابر پیکان به برتری رسید
تیم فوتبال صنعت نفت در دیدار هفته بیست و سوم خود برابر پیکان تهران به 

برتری رسید.
روز نخست از هفته بیست و سوم رقابت های لیگ برتر عصر روز جمعه با دیدار 
تیم های صنعت نفت و پیکان در آبادان پیگیری شد که طی آن تیم میزبان به برتری 

یک بر صفر دست پیدا کرد. حکیم نصاری)۶۵( برای صنعت نفت گل زد.
تیم فوتبال صنعت نفت با این پیروزی ۲۵ امتیازی شد اما همچنان در رده سیزدهم 

جدول باقی ماند. تیم پیکان هم با ۳۲ امتیاز در رده ششم ایستاده است.

سیدرضا افتخاری خبر داد:

پرونده دو بازیکن خارجی استقلال بسته شد
مدیرعامل باشگاه استقلال از پرداخت بخشی از مطالبات بازیکنان خارجی این تیم 

خبر داد و تاکید کرد که هیچ خطری آبی پوشان را تهدید نمی کند.
سیدرضاافتخاری در گفتگو با سایت باشگاه استقلال، ضمن تبریک موفقیت های 
اخیر این تیم گفت: در آستانه سال جدید ضمن تبریک سال نو و پیروزی های 
درخشان تیم استقلال در مسابقات لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا و تشکر از همه 
هواداران عزیز تیم استقلال بخاطر حمایت های آنان باید بگویم که با اقدامات مؤثر و 
بموقع انجام شده در روزهای اخیر، مطالبات بازیکنان خارجی که از گذشته باقی مانده 

بود و باشگاه را تهدید می کرد به شرح ذیل اقدام گردید:
۱- مبلغ یک میلیارد تومان بابت لیام ردی و هلمکه، پرداخت و پرونده آنان مختومه 

شد.
۲- با توافق انجام شده مقرر شد مطالبات ساموئل درسه قسط پرداخت شود که 

قسط اول آن به مبلغ یکصد هزار دلار روز پنجشنبه پرداخت شد.
۳- درمورد پرونده پروپئیچ، وکیل ایتالیایی باشگاه از طریق دادگاه عالی فیفا 
درخواست تجدید نظر نموده که رسیدگی به آن بیش از یک سال طول می کشد، 

بنابراین درحال حاضر هیچ خطری باشگاه را تهدید نمی کند.
وی در پایان افزود: لازم می دانم از اعضای تیم استقلال که خویشتن داری نشان 
داده و با مدیریت باشگاه همکاری نمودند تا مطالبات بازیکنان خارجی پرداخت شود 
تشکر نمایم. همانطوری که درجلسه با اعضای تیم درعمان قول دادم تمام تلاش 

خودم را در خصوص پرداخت مطالبات آنان خواهم نمود.

سرمربی تیم فوتبال استقلال می گوید تیم سیاه جامگان حریف سخت کوشی برای 
این تیم است.

علیرضا منصوریان در نشست خبری پیش از دیدار برابر سیاه جامگان با تسلیت سالگرد 
درگذشت علی اکبر دارستانی، مربی بدنساز فصل گذشته نفت تهران اظهار کرد:  او واقعاً 
برای من زحمات زیادی کشید. شاید اگر عمرش به این دنیا بود الان در استقلال همکار 
ما بود. درباره بازی فردا باید بگویم که بازی فردا بسیار سخت است. دوستان خوب من 
خداداد عزیزی و مهدی هاشمی نسب هدایت این تیم را بر عهده داشتد و فوتبال رو به 

جلویی را ارائه می کردند. سیاه جامگان حریف سخت کوشی برای ماست.
سرمربی استقلال ادامه داد: خداداد در زمان بازیگری هم فوتبال خوبی ارائه می کرد. 
من همبازی او بودم از طرفی هم اکبر میثاقیان کوله باری از تجربه است و از هفته پیش 
هم هدایت این تیم را برعهده گرفته است. ما با تفکرات اکبر میثاقیان آشنا هستیم اما 
نمی دانم برای این بازی چه برنامه ای را پیاده خواهد کرد. از هفته پیش به بازیکنان 
گفتم که از این به بعد یک هفته در میان در آسیا و لیگ برتر بازی می کنیم و باید این 
آمادگی را داشته باشند که در مسابقات بهترین فرم خود را ارائه دهند. کم کم توانستیم 
این صحبت ها را پیاده کنیم. بازیکنان فقط تا تمرین بعد از مسابقه می توانند به برد بازی 
قبل فکر کنند اما کادر فنی فقط تا نشست خبری به پیروزی تیممان فکر می کنند اما 
بعد از این به سراغ آنالیز حریف بعدی می روند. او با دعوت از هوادارانش برای حضور در 
ورزشگاه و حمایت از تیمش مقابل سیاه جامگان افزود: از هواداران می خواهم که ما را 
تنها نگذارند. این جوانان روز خوبی را برای آنها رغم خواهند زد. جوانان ما آینده تیم ملی 
و استقلال هستند و نباید آنها را تنها بگذاریم. حریف ما در لیگ برتر دست و پا بسته 
نیست و من آنها را حریف سخت کوش می نامم چرا که هیچ تیمی در لیگ برتر ضعیف 
نیست و چند روز قبل دیدید که لاس پالماس مقابل رئال مادرید چه نتیجه ای را به 
دست آورد. فوتبال ورزش زیبایی است و به خاطر غیرقابل پیش بینی بودنش پرطرفدار 
شده است. امیدوارم با همتی که کادر فنی و بازیکنان به خرج می دهند فردا موفق 
شویم. منصوریان در پاسخ به این سوال که آیا تیمش با مشکل بدنی مواجه نشده است، 
گفت: تیم ما در شرایط خوبی قرار دارد و نگران نباشید. بدنسازهای تیم ما فقط مجری 
هستند و روشی را که ما در نظر گرفته ایم پیش می برند. در کلاس مربیگری هم که 
حاضر شده بودم مدرس این دوره با روش ما آشنا بود و برای همین ما به یک مجری نیاز 
داریم و هفته به هفته بهتر و پخته تر می شویم. هر بدنسازی که به تیم ما بیاید با همین 
روش کار می کند. استیو جونز هم پس از حضور در استقلال همین روش را پیش برد. 
روش ما روش هلندی است. برای بهبود وضعیت تیم ما افرادی را برای آموزش این 
دوره با دوره بدنسازی در نظر گرفته ایم. علی چینی هم به مدت هشت ماه است که در 
راستای این برنامه ها در حال آموزش است. زمانی که به هفته های پایانی هم برسیم تیم 
ما شادابی و نشاط خود را خواهد داشت. سرمربی استقلال درباره غیبت کاوه رضایی 
در دیدار تیمش با سیاه جامگان گفت: ما می دانستیم مادربزرگ او فوت کرده و بنابراین 
نگذاشتیم تا قبل از بازی با التعاون کاوه متوجه این قضیه شود. بعد از آن دیدار به وسیله 
آقای خرمگاه این خبر را به او انتقال دادیم و او را با اولین پرواز به تهران فرستادیم و 
کاوه به اردوی ساعت ۵ ما اضافه می شود. وی درباره مصدومیت حقدوست ادامه داد: از 
کادر پزشکی تیم به خصوص دکتر نوروزی تشکر می کنم که مجتبی را به گونه ای به ما 
پس دادند که اثری از مصدومیت در تمریناتش دیده نمی شد و ما نیز او را در لیست ۱۹ 

نفره خود جای دادیم. همچنین خسرو حیدری به دلیل فشارهای زیادی که در چند 
بازی متوالی به او آمده بود بخصوص به قوزک پایش او را در لیست تیم قرار ندادیم.

سرمربی استقلال تهران درباره قرارداد بلندمدت با بازیکنان جوانش گفت: با بازیکنان 
جوان و زیر ۲۵ سالی که در اختیار داریم زیر سه یا چهار سال تمدید نمی کنیم. یک 
بازیکن از جوانان و یک بازیکن از امید خود آورده ایم که با آنها نیز زیر ۵ یا ۶ سال تمدید 
نمی کنیم. با هزینه خودم به چهار گوشه کشور استعدادیاب فرستاده ام تا ستاره های زیر 
۱۸ سال را برای ما پیدا کنند و با این بازیکنان زیر ۶ سال قرارداد نمی بندیم. ما وقتی 
تاوان اشتباهات جوانانمان را در دیداری مثل بازی با الاهلی می دهیم زمانی که جوان 
به نقطه اوج خود می رسد و قراردادش تمام می شود مدیربرنامه او مبلغی را جلوی ما 
می گذارد که باورکردنی نیست. جوانی که روزی التماس می کرد پیراهن استقلال را در 
دست بگیرد با اتمام رسیدن قراردادش مبلغی را به ما پیشنهاد می دهد که هنگفت 
است. بازیکن جوان باید بداند برای چه برندی بازی می کند. ما نمی گذاریم بازیکنان 

جوانمان که به نقطه اوج رسیدند مجانی از دست بروند.
منصوریان درباره ادامه لیگ گفت: ما لیگ را دست کم نگرفته ایم و افق های روشنی را 
مقابل خود می بینیم. دیدگاه ما استفاده از ۱۲ یا ۱۳ بازیکن نیست بلکه از ۲۰ بازیکن 

لیست خود استفاده می کنیم.
منصوریان در ادامه گفت: برخلاف عده ای که در کارشناسی های خود معتقد بودند 
ترکیب نباید تغییر کند، مشاهده کردید که یورگن کلوپ شش هفته ترکیب تیم خود 
را تغییر نداد و تیمش دچار افت شد. این تغییرات دو پیام خوب برای ما دارد. یکی که 
اول نشان دهنده سرحال بودن تیم در طول فصل است و دوم آنکه شما اگر بخواهید 

جوانی را برای ۹۰ دقیقه بازی دهید باید ابتدا چهار ۲۰ دقیقه او را به زمین بفرستید.
سرمربی تیم استقلال تهران درباره سه بازی اخیر تیمش در ۱۰ روز اظهار کرد: همین 
تغییر نفرات به ما کمک می کند که برای هر دیدار از بازیکنان تازه نفسی استفاده کنیم. 
از مهدی رحمتی تا امید نورافکن حضورشان در ترکیب اصلی تضمین شده نیست و 
حضور آنها در این ترکیب بسته به عملکردشان در تمرین ها و مسابقات دارد. این کمک 
می کند ما به ساختار خوبی برسیم و بتوانیم آن را حفظ کنیم. امیدوارم در سه بازی 
پیش رو سربلند بیرون بیاییم. من فکر این بازی های فشرده را در گذشته کرده بودم. 
البته باید مواظب باشیم که مشکلات احتمالی نظیر مصدومیت ها برایمان اتفاق نیفتد.

منصوریان ضمن مخالفت با توفیق اجباری بودن بازی دادن به جوانان گفت: من با 
اعتقاد راسخی که به جباروف، آندو و چشمی داشتم می خواستم تلفیقی از بازیکنان 
جوان و باتجربه را در تیمم داشته باشم. من از ابتدای حضورم در استقلال استفاده از 

جوانان جزو اولویت هایم بود و این کار جزوی از مسیر من برای قهرمانی تیم بود.
منصوریان درباره روزبه چشمی بیان کرد: من برای او بسیار ناراحتم. با مدیربرنامه هایش 
صحبت کردم و قرار شد روزبه از پس فردا با تیم تمرین کند. او از لحاظ جسمی به 
سلامتی کامل رسیده اما از لحاظ روحی آسیب دیده است. من با مدیربرنامه های او 
برای بازگشت به تیم صحبت کردم زیرا روزبه بازیکن ماست و با ما قرارداد دارد. علاوه 
بر این چشمی قرارداد دلی با استقلال دارد. از هواداران می خواهم هر کجا که روزبه 
را دیدند به او انرژی مثبت بدهند. ما نیز سعی می کنیم در بازی های دوستانه ابتدایی 

فصل بعد از او استفاده کنیم.
سرمربی استقلال تهران درباره بازیکنان  سرباز در بعضی تیم ها نیز گفت: از آقای 
تاج خواهش کردم هر تیم بتواند سه بازیکن سربازش را نگه دارد. بحث ملوان و فجر 
سپاسی جداست زیرا آنها تیم های نظامی هستند اما چرا تیمی مانند تراکتورسازی که 
غیرنظامی است باید سرباز بگیرد اما ما و پرسپولیس نتوانیم. همه تیم ها باید بتوانند از 
بازیکنان سربازشان استفاده کنند چه استقلال چه پرسپولیس چه سایر تیم ها مانند 
پدیده و سیاه جامگان زیرا همه تیم ها باید حق مساوی داشته باشند.  وی ادامه داد: 
من از تاج خواستم قانونی دو فوریته را تصویب کند مبنی بر اینکه تیم ها بتوانند از 
سربازهای خود استفاده کنند و معادل آن هزینه ای به سازمان نظام وظیفه پرداخت 
کنند. رفتن بازیکنان سرباز به تیم های دیگر نوعی تهدید است که نتوانیم روی جوانان 
سرمایه گذاری کنیم. منصوریان درباره تاکتیک سیاه جامگان مقابل تیمش در دیدار فردا 
تصریح کرد: این نخستین باری است که تیمی پیش از تقابل با ما سرمربی اش را تغییر 
می دهد. ما واقعا سردرگمیم اما باید به گونه ای کار کنیم که بتوانیم تاکتیک خود را به 

تیم حریف دیکته کنیم.
منصوریان در پایان درباره مگویان بیان کرد: وی تمریناتش را از دو روز پیش آغاز کرده 
و امیدواریم به این دیدار برسد. امیدوارم هیچ تیمی تا پایان فصل مصدوم ندهد زیرا در 

ایران فقط به پهلوانان داخل گود توجه می شود.

تمدید ۶ ساله قرارداد بازیکنان نوظهور آبی

منصوریان: چرا فقط تراکتورسازی باید از سربازها استفاده کند؟

شطرنج باز چینی با پیروزی برابر نماینده اوکراین 
قهرمان شطرنج زنان جهان شد.

 در رقابت های تکمیلی فینال شطرنج قهرمانی جهان 
تان شونگی برابر انا موزیچوک به برتری رسید و قهرمانی 
جهان را از آن خود کرد. دو شطرنج باز چهار دیدار اول 
خود را در بخش استاندار با تساوی به پایان رساندند. 
اما در بخش سریع در حالی تان قهرمان جهان شد که 
موزیچوک اوکراینی قهرمانی حال حاضر شطرنج سریع 

است و در این دیدار ها عملکرد خوبی نداشته است.  
شونگی پنجمین چینی است که به عنوان قهرمانی 
جهان رسیده است. شونگی حتی عنوان استاد بین 

المللی یا استاد بزرگی ندارد. 
این بازی با حرکت نمادین ژینوف شروع شد.

۶۳ شطرنج باز در این رقابت ها حضور داشتند که 
سه نماینده از ایران نیز در این رقابت ها شرکت داشتند 
که هر سه نماینده ایران در مرحله اول از دور رقابت ها 

کنار رفتند. 
رقابت های شطرنج قهرمانی جهان از ۲۲ بهمن به 
میزبانی هتل اسپیناس پالاس تهران برگزار شد و با 

قهرمانی شطرنج باز چینی امروز به پایان رسید.
قهرمان شطرنج زنان جهان: بهترین نتیجه 

زندگی ام را گرفتم
قهرمان شطرنج زنان جهان می گوید که بهترین نتیجه 

دوران حرفه ای خود را گرفته است.

 شونگي تان شطرنجباز چیني پس از کسب عنوان 
خبري  کنفرانس  در  جهان  بانوان  شطرنج  قهرماني 
فدراسیون جهاني شطرنج گفت: این مسابقه خیلي 
سخت بود  و من آرامش خودم را حفظ کردم. از نتیجه 
بسیار خوشحالم و این بهترین تجربه زندگي من در 

دوران ورزشي بود
این  در  بازي  این سوال که کدام  به  پاسخ  در  وي 
مسابقات برایتان سخت تر بود، گفت: آنا اوشنینا و هاریکا 

سخت ترین حریفانم بودند.
وي ادامه داد: هیچ آماده سازي خاصي براي این رقابتها 
نداشتم چون درست قبل مسابقات سال نوي چیني بود.

تان در خصوص ایران گفت: مي خواهم مدتي در ایران 
بمانم و در فرصتي که دارم مناطق دیدني ایران را ببینم 

و از جاذبه هاي ایران دیدن کنم.
وي با تشکر از مربي خود تصریح کرد: بدون حمایت 

هاي مربي ام نمي توانستم قهرمان شوم

شطرنج باز چینی شگفتی آفرید

شونگی قهرمان جهان شد 



5 علمی و سلامت 

اگر بسیار بیشتر از گذشته نیاز به دفع ادرار را احساس می کنید، با تکرر ادرار یا پر 
ادراری مواجه هستید. در شرایطی که گاهی اوقات تکرر ادرار می تواند یک مشکل 
موقتی باشد، در موارد دیگر ممکن است نشانه ای از یک بیماری زمینه ای محسوب 

شود که نیازمند توجه و رسیدگی دقیق است. 
 به گزارش عصر ایران به نقل از "بلمارا هلث"، پزشکان نیاز به دفع ادرار در هر دو ساعت 
یا کمتر را به عنوان تکرر ادرار در نظر می گیرند. عامل کلیدی در رسیدگی به این مشکل 
تشخیص دلیل آن و دریافت درمان درست است. تکرر ادرار می تواند یک مشکل چالش 
برانگیز باشد زیرا در برخی موارد فرد ممکن است کنترل مثانه خود را در زمان نیاز به 
استفاده از توالت از دست بدهد. تشکرر ادرار می تواند احساس ناخوشایندی را در فرد 

ایجاد کند زیرا همواره احساس بسیار پر بودن مثانه به وی دست می دهد. 
تکرر ادرار می تواند بر کیفیت خواب فرد نیز تاثیرگذار باشد زیرا موجب بیدار شدن وی 
در میانه شب می شود. این شرایط می تواند نشانه ای از یک بیماری نیز باشد. پژوهش 
های صورت گرفته نشان داده اند که بسیاری از افراد مبتلا به تکرر ادرار از صحبت درباره 
این مشکل با پزشک خود خجالت می کشند و برخی دیگر از مطرح کردن آن واهمه 

دارند زیرا از این که نشانه مشکلی جدی باشد، هراس دارند. 
برای برخی افراد دلیل نیاز به دفع ادرار مکرر به سادگی مصرف بیش از اندازه مایعات، 
مانند نوشیدنی های کافئین دار یا گازدار، است. بانوان باردار نیز با تکرر ادرار مواجه می 
شوند زیرا بزرگ شدن رحم بر مثانه فشار وارد می کند و از این رو، بارداری می تواند 
دلیل تکرر ادرار در این افراد باشد.  اما از آنجایی که تکرر ادرار در برخی موارد می تواند 

نشانه ای از وجود مشکلی جدی باشد، بهترین گزینه مراجعه به پزشک است. 
دلایل تکرر ادرار 

هنگامی که فردی از تکرر ادرار یا نیاز ناگهانی به دفع ادرار به پزشک شکایت می کند، 
تعدادی از دلایل بروز این مشکل توسط پزشک مد نظر قرار می گیرد. یکی از دلایلی 

که بسیار ساده به نظر می رسد، اضطراب است. 
استرس و اضطراب می تواند محرک انتقال هورمون های استرس به مناطقی خاص 
در بدن باشد، که مثانه یکی از آنها محسوب می شود، و زمینه ساز تغییرات فیزیولوژیکی 

شود. کسب آرامش و کاهش استرس اغلب موجب از بین رفتن تکرر ادرار می شود. 
از دیگر دلایل بالقوه تکرر ادرار می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

عفونت دستگاه ادراری - عفونت در هر بخش از دستگاه ادراری - کلیه ها، حالب ها، 
مثانه، مجرای ادرار - می تواند به تکرر ادرار منجر شود. بیشتر عفونت ها در مثانه و 

مجرای ادرار شکل می گیرند. 
داروها - داروهای خاص از جمله ادرارآورها، می توانند به افزایش ادرار افزایش منجر 

شوند. 
پروستات بزرگ - بزرگ شدن پروستات می تواند به تکرر ادرار در آقایان منجر 

شود. 
عفونت غده پروستات - یک عفونت باکتریایی است که موجب تکرر ادرار می شود. 
عفونت کلیه - در کنار تکرر ادرار می تواند نشانه هایی مانند ادرار بد بو یا تیره نیز 

شامل شود. 

مثانه بیش فعال - نیاز ناگهانی به دفع ادرار را موجب می شود که فرد به واسطه 
انقباضات کنترل نشده و غیر قابل توضیح مثانه قادر به کنترل آن نیست. 

تومور یا توده در ناحیه لگن 
سیستیت بینابینی - التهاب دیواره مثانه است. 

سرطان مثانه 
اختلال عملکرد مثانه 

حفره غیر طبیعی در دستگاه ادراری 
بی اختیاری ادرار - در میان افراد مسن شایع است. 

دیورتیکولیت - التهاب در پوشش داخلی روده بزرگ را شامل می شود. 
دیابت - تکرر ادرار می تواند در نتیجه تلاش بدن برای خلاص شدن از شر گلوکز 

استفاده نشده از طریق ادرار شکل بگیرد. 
سکته مغزی یا بیماری های عصبی - این شرایط می توانند به اعصابی که در 

خدمت مثانه هستند، آسیب وارد کنند. 
تکرر ادرار در بانوان اغلب با عفونت های دستگاه ادراری مرتبط است. بنابر برآوردهای 
صورت گرفته، ۶۰ درصد بانوان حداقل یک بار در زندگی خود عفونت دستگاه ادراری 
را تجربه خواهند کرد. البته، تکرر ادرار در زمان بارداری یکی دیگر از عوامل موثر است. 

نشانه های مرتبط با تکرر ادرار 
اگر تکرر ادرار را تجربه می کنید، با احساس نیاز به استفاده زیاد از توالت آشنا هستید، 
اما این تنها نشانه مرتبط با این شرایط نیست.  هنگامی که درباره مشکلات ادراری با 
پزشک صحبت می کنید، وی درباره حجم ادرار، مشکل در تخلیه مثانه، و این که آیا 
حادثه ای داشته اید با شما گفتگو خواهد کرد. موارد این چنینی نشانه هایی هستند که 
می توانند به تشخیص دلیل تکرر ادرار کمک کنند. اگرچه هر فردی با فرد دیگر متفاوت 

است، اما از نشانه های شایع تکرر ادرار می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
ضرورت دفع ادرار

سوزش هنگام دفع ادرار 
نشت ادرار غیر قابل توضیح 

درد مثانه 
بی اختیاری ادراری 

نشت ادرار هنگام سرفه 
وجود خون در ادرار 

تردید - احساس ضرورت دفع ادرار در شرایطی که چیزی خارج نمی شود.
هنگامی که تکرر ادرار تاثیر قابل توجهی بر زندگی شما می گذارد یا با نشانه هایی غیر 
قابل توضیح مانند درد در کمر، تب، لرز، ادرار خون آلود یا کدر، و ترشح از آلت تناسلی 
مواجه هستید باید کمک پزشکی دریافت کنید. در صورت افزایش ناگهانی تشنگی نیز 

باید به پزشک مراجعه کنید. 
تشخیص تکرر ادرار 

برای تشخیص دلیل تکرر ادرار، احتمالا پزشک پرسش های بسیاری را مطرح می 
کند و یک معاینه جسمانی انجام می دهد. از جمله این پرسش ها می توان به موارد 

زیر اشاره کرد: 
با دفع ادرار طی روز مشکل دارید یا شب؟ 

آیا تکرر ادرار شبانه به کمبود خواب منجر می شود؟ 
چه میزان مایعات در طول یک روز مصرف می کنید؟ 

آیا نوشیدنی های الکلی یا کافئین دار مصرف می کنید؟ 
آیا دارو مصرف می کنید؟ 

با توجه به پاسخ های ارائه شده و سابقه پزشکی شما، پزشک ممکن است یک یا چند 
مورد زیر را مد نظر قرار دهد: 

آزمایش ادرار - این کار برای اندازه گیری ترکیبات مختلف که در ادرار وجود دارند، 
انجام می شود. 

سیستومتری - آزمایشی است که فشار داخل مثانه را برای بررسی چگونگی عملکرد 
این اندام اندازه گیری می کند. 

سونوگرافی - از این روش تصویربرداری برای مشاهده مثانه و مناطق اطراف آن 
استفاده می شود. 

آزمایش های نورولوژیک - روش های تشخیصی برای تایید یا رد اختلال عصبی 
هستند. 

هنگامی که نتایج آزمایش ها، معاینه جسمانی و پاسخ پرسش ها در کنار یکدیگر قرار 
می گیرند، پزشک به شناسایی دلیل تکرر ادرار نزدیک خواهد شد و قادر به تجویز روش 

درمانی مناسب برای آن است. 
روش های درمانی برای تکرر ادرار 

هنگامی که تکرر ادرار به موضوعی فراتر از یک مشکل موقت تبدیل می شود، نباید 
ناامید شوید و فکر کنید باید همواره در نزدیکی توالت حضور داشته باشید. در شرایطی 
که ممکن است درمانی قطعی وجود نداشته باشد، اما با برخی روشی های درمانی می 
توان شرایط تکرر ادرار را زیر کنترل درآورد.  به عنوان مثال، اکر بیماری دیابت دلیل تکرر 
ادرار است، درمان ممکن است شامل مدیریت سطوح قند خون باشد. اگر فردی مثانه 
بیش فعال دارد، روند درمان می تواند با درمان های رفتاری، مانند نگه داشتن مثانه، 
اصلاحات رژیم غذایی، و تمرینات کگل آغاز شود. تمرین دادن مثانه به تدریج فواصل 
بین استفاده از توالت را افزایش می دهد و به مثانه کمک می کند مدت زمان بیشتری 
ادرار را نگه دارد. تمرینات کگل برای تقویت عضلات اطراف مثانه و مجرای ادرار کارایی 
دارند و کنترل بر مثانه را بهبود می بخشند.   درمان تکرر ادرار می تواند شامل مصرف 
دارو نیز شود. برخی داروها به شکل قرص و برخی دیگر در قالب وصله قابل استفاده 
هستند.  جراحی یکی دیگر از گزینه های درمان تکرر ادرار است، اما باید به عنوان 
آخرین راه حل مد نظر قرار بگیرد.  در بسیاری از موارد، افراد در می یابند که نظارت بر 
میزان مایعات مصرفی می تواند در کاهش تکرر ادرار به واقع موثر باشد. به عنوان مثال، 
آنها متوجه می شوند در صورت پرهیز از نوشیدن مایعات پیش از خواب چندان با نیاز 
دفع ادرار مواجه نخواهند شد. به طور همزمان، پرهیز از مصرف برخی مواد غذایی مانند 
غذاهای تند، شکلات، شیرین کننده ها مصنوعی و دیگر غذاهایی که می توانند مثانه را 

تحریک کنند می تواند به کاهش تکرر ادرار کمک کند.

این 7 میوه و سبزی دشمن چاقی هستند 
متخصصان تغذیه توصیه می کنند که افراد برای سلامت بدن و جلوگیری از چاقی، 
هفت میوه و سبزی کم کربوهیدرات را مصرف کنند. کربوهیدرات ها همیشه دشمن 
سلامتی بدن نیستند، در واقع، غلات کامل مانند جو برای شما مفید نیز بوده و دارای 

منابع مهم مواد مغذی مانند پروتئین، فیبر، آهن و ویتامین های گروه B است.
 متخصصان تغذیه هفت غذای کم کربوهیدرات که طعم و مزه ای خوبی دارند را برای 
جلوگیری از چاقی و اضافه وزن توصیه می کنند. در ادامه این مطلب را به نقل از باشگاه 

خبرنگاران بخوانید.
 باقلا

باقلا گیاه مفیدی است که می توان از آن آردی با مواد مغذی تهیه کرد. در هر یک 
چهارم فنجان آرد باقلا در مقایسه با آردهای معمولی که یک گرم فیبر دارند، این آرد 
۸ گرم فیبر داشته و در عوض چهار گرم کربوهیدرات کمتر دارد و میزان پروتئین، مواد 

معدنی و آنتی اکسیدان آن ها یکسان است.
 شلغم

به جای ماده غذایی مانند سیب زمینی از یک جایگزین عالی مانند شلغم که دو سوم 
آن کالری دارد استفاده کنید. این سبزی کم کالری حاوی منابع زیادی از فیبر، آنتی 
اکسیدان و ویتامین های K و C و A است. یک فنجان شلغم پوره شده تنها ۳۵ کالری 
داشته و ۸ گرم فیبر دارد که می توانید شلغم را بخار پز و پوره آن را در غذاها و سبزی ها 

استفاده کنید.
 کدو سبز و هویج در غذاها

نودل کدو سبز یکی از محبوب ترین غذاهای کم کربوهیدرات بوده و دارای عطر و طعم 
خوبی است. از طرفی استفاده از هویج در ماکارونی و پاستا به کاهش کربوهیدرات و 

افزایش فیبر در غذا کمک زیادی می کند.
 گل کلم

گل کلم مانند شلغم در زمره سلامت ترین مواد غذایی شناخته شده و با طعم منحصر 
به فرد خود می تواند به جای پوره سیب زمینی از آن استفاده کرد. گل کلم، فیبر بیشتری 
از سیب زمینی داشته و برای افراد دارای قند خون بالا بسیار مفید بوده که کافی است 
این سبزی را به صورت پوره در آورده و برای بهبود تاثیر و طعم آن کرفس و جعفری 

به این پوره اضافه کنید.
 برنج کلم بروکلی

از کلم بروکلی به عنوان یک جایگزین برنج استفاده می شود، این سبزی را می توانید به 
صورت پوره، بخار پز شده یا سرخ شده در روغن زیتون به عنوان جایگزین برنج استفاده 
کنید. کلم بروکلی حاوی فیبر، ویتامین K و ویتامین B۶ بوده و خطر ابتلا به دیابت و 

بیماری های قلبی را کاهش می دهد.
 کدو رشتی

با جایگزین کردن ماکارونی یا پاستا با کدو رشتی کالری دریافتی را کاهش دهید و 
فولات، پتاسیم و فیبر بیشتری دریافت کنید. یک فنجان از پوره این کدو، تقریبا ۲۰۰ 
کالری و ۳۰ گرم کربوهیدرات دارد. به علاوه، این کدو یک ماده غذایی برای بهبود و 
تقویت سیستم ایمنی بدن و حاوی مقادیر زیادی ویتامین A است. این کدو را می توانید 

با مارچوبه، رزماری، میوه کاج و سبزیجات تازه ترکیب و مصرف کنید. 
ساندویچ سیب

کره بادام زمینی و پنیر را لایه برش های سیب ساندویچ مالیده و آن را با به عنوان یک 
میان وعده با فیبر بالا مصرف کنید.

این خوراکی ها دوست مادران باردار هستند 
غذای زیر، برای خانم هایی که به تازگی مادر شده اند، بسیار مقوی  است. با تغذیه از آنها، 

بدن شما نیز از شما تشکر خواهد کرد. در ادامه این مطلب بخوانید.
 1. قزل آلا

یکی از بهترین غذاهای دوران شیردهی، قزل آلا است که مانند دیگر ماهی های چرب، 
پر از چربی است که آن را DHA می نامند. DHA برای رشد سیستم اعصاب کودک 

شما مهم است. 
2. محصولات لبنی کم چرب

اگر در در دوران شیر دهی هستید، شیر شما برای کمک به ساختن استخوان های 
کودک سرشار از کلسیم است، بنابراین مهم است که کلسیم کافی را برای رفع نیازهای 
بدن خود دریافت کنید. یکی از راه ها این است که حداقل ۳ فنجان لبنیات در روز جزء 

رژیم غذایی باشد. 
۳. گوشت خالص گاو

وقتی  در دوران شیر دهی هستید، نیاز به تامین پروتئین و ویتامین ب-۱۲ بیشتری 
دارید. گوشت گاو منبع عالی از هر دوی این مواد مغذی است. 

۴. حبوبات
حبوبات، به ویژه آنهایی که رنگی تیره دارند، مانند لوبیاهای سیاه رنگ و لوبیای چیتی 
غذای بسیار مفیدی برای دوران شیر دهی است به ویژه برای کسانی که گیاه خوارند. 
حبوبات نه تنها غنی از آهن اند، بلکه یک منبع مناسب و کم خرجی از پروتئین غیر 

حیوانی با کیفیت بالا نیز هستند. 
5. زغال اخته

مادرانی که در دوران شیر دهی هستند باید حتما دو وعده میوه یا آبمیوه را در روز 
مصرف کنند. زغال اخته غنی از آنتی اکسیدان، گزینه مناسبی برای پاسخ گویی به 

نیازتان است.
 ۶. برنج قهوه ای

بهتر است کربو هیدرات هایی از دانه کامل غلات مانند برنج قهوه ای را در رژیم خود 
بگنجانید تا میزان انرژی خود را بالا نگه دارید. غذاهایی مانند برنج قهوه ای کالری لازم 

برای تولید شیر با بهترین کیفیت را، فراهم می کند. 
۷. پرتقال

پرتقال، میوه ای عالی برای مادران است. چون مادرانی که شیر می دهند، نسبت به 
مادران باردار، نیاز بیشتری به ویتامین ث دارند، پرتقال و دیگر مرکبات، غذایی عالی برای 

دوران شیر دهی نیز هستند.
 ۸. تخم مرغ

زرده تخم مرغ یکی از معدود منابع ویتامین د است. ماده مغذی مهمی که استخوان های 
شما را استحکام می بخشد و به نوزاد شما در رشد استخوان هایش کمک می کند. فراتر 

از آن بهترین راه برای رفع نیاز روزانه به پروتئین اند.
 9. نان گندم سبوس دار

اسید فولیک ماده ای مغذی در شیر شماست که نوزاد، به آن نیاز دارد. و همچنین برای 
سلامتی خودتان نیز لازم است. نان های سبوس دار و ماکارونی غنی شده پر از این ماده 
مغذی حیاتی هستند. همچنین این مواد به شما مقدار مناسبی از فیبر و آهن می رسانند. 

1۰. سبزیجات برگ دار
فهرست فواید خوردن سبزیجات برگ دار مانند اسفناج، برگ چغندر و بروکلی بی 
انتهاست. این سبزیجات پر از ویتامین آ هستند که نوزاد شما نیاز دارد. آنها منابع غیر 
لبنی کلسیم خوراکی هستند. ویتامین ث و آهن دارند. مهمتر از همه، سبزیجات پر از 
آنتی اکسیدان هایی هستند که برای سلامت قلب مفیدند و کالری کمی دارند و خوشمزه 

نیز هستند.
 11. غلات سبوس دار

بعد از یک شب بی خوابی یکی از بهترین غذاها برای افزایش انرژی مادران در صبح، 
صبحانه ای از غلات سبوس دار است. انواع مختلف غلات سرد در بازار موجودند که 

با ویتامین ها و مواد مغذی مهم غنی شده اند تا نیازهای روزانه شما را پاسخگو باشند.
 12. آب

کمبود آب یکی از عوامل تخلیه انرژی است. به ویژه مادرانی که به کودک خود شیر 
می دهند در خطر کاهش آب بدن قرار دارند. برای بالا نگه داشتن سطح انرژی و تولید 

شیر، باید مایعات کافی مصرف کنید.

زیاد نخوابید، آلزایمر می گیرید 
خطر ابتلا به این بیماری با افزایش سن بیشتر می شود؛ به طوری که از هر سه فرد 
مسن یک نفر به دلیل آلزایمر یا نوع دیگری از زوال عقلی فوت می کند. در ادامه این 
مطلب بخوانید. تحقیقات نشان می دهد بین خواب طولانی مدت و خطر ابتلا به زوال 
عقلی ارتباط وجود دارد.در این تحقیق آمده است افرادی که هر شب بیش از ۹ ساعت 
می خوابند در معرض فزاینده ابتلا به زوال عقلی هستند. بیش از ۴۶ میلیون نفر در 
جهان به زوال عقلی مبتلا هستند و انتظار می رود این رقم تا سال ۲۰۵۰ سه برابر شود. 
همچنین در آمریکا بیش از پنج میلیون نفر دچار بیماری آلزایمر هستند. خطر ابتلا به 
این بیماری با افزایش سن بیشتر می شود؛ به طوری که از هر سه فرد مسن یک نفر به 
دلیل آلزایمر یا نوع دیگری از زوال عقلی فوت می کند.محققان دانشگاه بوستون آمریکا در 
مطالعه ای دریافتند خواب طولانی مدت ممکن است خطر ابتلا به زوال عقلی را افزایش 
دهد.در این بررسی اطلاعات مربوط به ۵۲۰۹ زن و مرد بین ۳۰ تا ۶۲ سال مورد مطالعه 
قرار گرفت. همچنین از این افراد درخواست شد گزارشی از مدت زمانی را که به طور 
معمول هر شب می خوابند ارائه دهند. این افراد برای مدت ۱۰ سال تحت کنترل بودند تا 
مشخص شود کدام یک از آنان به بیماری آلزایمر یا دیگر انواع زوال عقلی دچار شده اند.

این تیم تحقیقاتی دریافتند افرادی که به طور مرتب برای مدت زمان ۹ ساعت یا بیشتر 
می خوابند دو برابر بیش از افرادی که کمتر از ۹ ساعت به خواب می روند احتمال دارد 

به این بیماری دچار شوند.

 

دانشمندان از یک فناوری جدید برای ردیابی الگوهای خواب فیل ها استفاده کردند.
 آنها از یک فناوری ردیابی جدید به نام Actiwatch برای مطالعه الگوهای خواب فیل 

در بوتسوانا استفاده کردند.
سالیان سال است که مقدار کالری مصرفی فیل ها و قدم هایی که در طول روز 

برمی دارند، نامشخص مانده است.
این محققان بند ساعت هوشمند را حذف کرده و آن را با نوار الکتریکی و موم 

بیولوژیکی بی اثر عایق کردند، سپس آن را به فیل متصل کردند.
تنه یکی از پرتحرک ترین قسمت فیل بوده که اگر به مدت ۵ دقیقه بی حرکت و 

غیرفعال بماند، می توان فرض کرد که حیوان در خواب است.
محققان با استفاده از این فناوری جدید دریافتند که فیل ها به طور میانگین در روز 
به مدت ۲ ساعت می خوابند. این حیوانات اغلب به صورت ایستاده خوابیده و هر سه یا 

چهار روز یکبار و تنها به مدت یک ساعت دراز می کشند.
آنها حتی قادرند که در زمان احساس خطر از جانب شکارچیان حتی تا بیش از ۴۸ 
ساعت چرت هم نزنند. در عوض آنها ۱۸ مایل دورتر از محل خطر رفته و با خیال آسوده 
به استراحت می پردازند. تحقیقات قبلی نشان می دهد که فیل های باغ وحش روزانه چه 

به صورت خوابیده و چه در حالت ایستاده به مدت ۴ ساعت می خوابند.
 اگر این پژوهش جدید اثبات شود، این بدان معنی است که در میان پستانداران فیل 

کمترین ساعت خواب را دارد.
 آنها معتقدند که بررسی الگوهای خواب این حیوانات به داشتن خواب بهتر کمک 

کرده و همچنین در حفظ و نگهداری و برقراری ارتباط با این حیوانات کمک می کند.

ردیابی الگوهای خواب فیل  با ایمپلنت
محققان دانشگاه تهران موفق به طراحی و ساخت  ساعت هوشمند

دستگاه و سنسوری شدند که با نانو ساختارها و تجزیه 
تحلیل هایی به شناخت پروسه سلولی سرطانی می 

پردازد.
نانو   « طرح  مجری  عبدالاحد،  محمد  دکتر 
و   » سلولی  تمایز  برای  الکتریکی  بیوحسگرهای 
خبرنگار  با  گفتگو  در  خوارزمی  برگزیده جشنواره 
مهر اظهار داشت: ما موفق شدیم سیستمی که بر 
اساس بر همکنش سلول های سرطانی با نانو ساختار 
ها یک سری تجزیه تحلیل هایی انجام می دهد را 
طراحی و بسازیم که کمک می کند شناخت پروسه 
سلولی به راحتی صورت گیرد.وی با بیان اینکه البته 
پروسه  شناسایی  سیستم  این  کاربردهای  از  یکی 
این  از  توان  سلول های سرطانی است، گفت: می 
دستگاه در خصوص پروسه سایر سلول ها در بدن 
افراد استفاده کرد.عبدالاحد عنوان کرد: سلول های 
سرطانی از نظر باز تولید، چسبندگی، نرخ تقسیم، بلوغ 
و عملکرد با سلول های سالم تفاوت دارند که باعث 
تاثیر در سیگنال های الکتریکی و شیمیایی ثبت شده 
از این سلول ها می شود.به گفته وی، در این طرح 

حسگرهای امپدانس الکتریکی بر پایه نانو ساختار های 
سیلسیومی و کربنی ساخته شده است که با مشاهده 
پاراکترهای دی الکتریک غشا سلول ها به شناسایی 

حالت فیزیولوژی سلولی می پردازد.

به گفته این محقق، همچنین این سیستم می تواند 
اثر داروهای ضد سرطان را روی سلول های سرطانی 

مورد بررسی قرار دهد.
الکتریکی قابل تمایزی  وی اظهار داشت: الگوی 
برای بررسی  پاسخ سلولهای »اپیتلیال«، و »مزان 
شیمال« در حالت های فیزویولوژی مختلف بر مبنای 
پاسخ  همچنین  است؛  آمده  دست  به  فرایند  این 
سلول های سرطانی به داروهای ضد اسکلت سلولی 
با داده ها دی الکتریک غشا به خوبی تطابق داشت.

وی تاکید داشت: نانو لوله های کربنی، نانو سیم های 
سیلیکنی، نانو خارهای سیلیکونی بر روی بستر های 
سیلیکن و شیشه نانو زبر شده به عنوان الکترودهای 
حساس استفاده شدند و نهایتا اندازه و فاز امپدانس 
الکترکی به عنوان الگوی پاسخ برای تشخیص سلول 
ها معرفی شدند.به گزارش مهر، این طرح در سی امین 
جشنواره بین المللی خوارزمی رتبه دوم نوآوری در 
گروه تخصصی برق و کامپیوتر را کسب کرده است. 
همچنین این پروژه در دانشگاه تهران با همکاری میلاد 
قارونی و محمد سعید نیک شعار به سرانجام رسیده 

است.

ساخت دستگاهی برای شناخت سلول های سرطانی با فناوری نانو

گروهی از محققان ژاپنی تاتوهای الکترونیکی چاپی را ساخته اند که می توان به کمک 
این تاتوها سطح گلوکز خون انسان را سنجید.

گروهی از محققان دانشگاه واسدای ژاپن تاتوهای الکترونیکی را از ورقه های بسیار 
نازک فیلم های انعطاف پذیر الاستومتریک با ضخامت ۷۵۰ نانومتر ساخته اند. آنها 

همچنین بخش های سیمکشی این دستگاه را از جنس نقره انتخاب و چاپ کردند.
سپس سیم کشی های چاپی نقره روی ورقه نازک تاتو قرار داده شدند. همچنین بقیه 
بخش ها مانند تراشه های مقاوم و ال ای دی ها نیز  در سیم کشی کار گذاشته شدند. 

در نهایت نیز لایه دومی از فیلم روی سیم کشی قرار داده می شود.
این لایه های فیلم نه تنها به یکدیگر بلکه به پوست انسان نیز می چسبند. به گفته 

محققان این ورقه های نانو ۵۰ مرتبه از مواد مشابه انعطاف پذیرتر هستند.
این روش تولید تاتوهای الکترونیکی بسیار ساده است زیرا می توان کل این فرایند 
را در شرایط معمولی انجام داد. چنین تاتوهایی قابلیتهای متعددی دارد از جمله اندازه 

گیری سطح گلوکز یا الکل موجود در خون انسان.

ساخت تاتوی الکترونیکی برای اندازه گیری 
گلوکز خون

متخصصان پزشکی بازساختی در تلاش هستند با تولید سلول های سازنده غلاف 
عصبی، درمانی برای این بیماری بیابند.

 یکی از بیماری های دستگاه عصبی که به علت تخریب غلاف میلینی اعصاب روی 
می دهد ام اس )مالتیپل اسکلروزیس( است. این بیماری در توانایی بخش هایی از 
سیستم عصبی که نقش برقراری ارتباط دارند اختلال ایجاد می کند و مسبب عوارض 
جسمی متعددی مانند دوبینی و اختلالات حرکتی است.متخصصان پزشکی بازساختی 
در تلاش هستند با تولید سلول های سازنده غلاف عصبی، درمانی برای این بیماری 
بیابند. یکی از روش های تغییر کارکرد سلول ها، دگرتمایزی است. در این روش یک 
سلول تمایز یافته به کمک یک یا چند ژن یا پروتئین به سلول تمایزیافته دیگری 
تبدیل می شود. این تحقیقات در پژوهشگاه رویان در قالب یک پروژه انجام گرفته است.

رشته های RNA کوچکی توسط این محققان شناسایی شده اند که نقش مهمی در 
سرنوشت و کارکرد سلول ها دارند و miR نامیده می شوند. یکی از این رشته های کوچک 
miR۳۰۲.۳۶۷ است که نشان داده شده در دگر تمایزی آستوسیت ها )سلول های 
گلیالی هستند که به کارکرد سلول های عصبی کمک می کنند( به سلول های عصبی 
می شوند.در این پروژه دکتر حسین بهاروند، دکتر جوان، مریم قاسمی و همکارانشان 
در پژوهشگاه رویان و دانشگاه تربیت مدرس از miR۳۰۲/۳۶۷ و والپروآت )از داروهای 
ضد تشنج( برای دگرتمایزی آستروسیت ها به سلول های میلین ساز استفاده کردند.

 Tissue engineering & regenerative نتایج این پژوهش که در نشریه بین المللی
medicine به چاپ رسیده، نشان داد سلول های حاصل در حیوان مدل آزمایشگاهی 
باعث بهبود وضعیت حرکتی شدند، همچنین بهبود وضعیت غلاف میلین سلول های 
آسیب دیده با رنگامیزی پروتئین های آن قابل تشخیص بود. نتایج این پژوهش مشخص 
کرد که این روش دگر تمایزی می تواند کارکرد مغز را در افراد مبتلا به آسیب غلاف 
عصبی بهبود بخشد و پس از بررسی های بالینی بیشتر امیدهایی را در درمان این دست 

بیماری ها ایجاد کند.

محققان طی یک پژوهش جدید با استفاده از پچ 
بی سیم و تحریک الکتریکی از رسیدن سیگنال های درد 

به مغز جلوگیری کردند.
این پچ های درمانی که Nerivio نام دارند، یک روز 

می توانند جایگزین داروهای درمان میگرن شوند.
محققان در این پژوهش نشان داده اند که چگونه این 
دستگاه جدید که توسط شرکت دستگاه های الکترونیکی 
درمانی Theranica ساخته شده، می تواند به طور قابل 
توجهی درد میگرن بیش از ۶۰ درصد از شرکت کنندگان 
در این پژوهش را کاهش دهد. میگرن به سردردهای 
مکرری گفته می شود که به صورت دردهای متوسط، 
شدید و ضرباندار بروز کرده و اغلب در یک سمت از سر 
اتفاق می افتد. حساسیت به نور و صدا و همچنین تهوع و 

استفراغ نیز می تواند از علائم میگرن باشد.
میگرن در حدود ۱۲ درصد از مردم آمریکا را تحت تاثیر 
قرار داده و بروز این بیماری سه برابر در زنان شایعتر است. 
زمانی که صحبت از درمان و یا پیشگیری از میگرن به 

میان می آید، معمولا داروهای ضد درد اولین گزینه بوده 
و پزشکان اغلب داروهای ضد التهابی غیر استروئیدی 
NSAIDs مانند آسپرین و ایبوپروفن، تریپتان ها )شامل 
سوماتریپتان و ریزاتریپتان( و مسدود کننده های بتا 
را تجویز می کنند. با این حال تمام داروهای مذکور 
دارای خطر عوارض جانبی هستند. این محققان پس 
از اینکه مشاهده کردند این پچ تاثیری همانند داروهای 
خوراکی دارد، اعلام کردند که پچ جدید می تواند یک 
جایگزین غیر دارویی برای افراد مبتلا به میگرن باشد. 
در این مطالعه، محققان ۷۱ بزرگسال مبتلا به میگرن 
اپیزودیک، که همه آنها در هر ماه به طور متوسط ۲ تا ۸ 
حمله میگرن را تجربه می کردند، مورد بررسی قرار دادند. 
تمام شرکت کنندگان در این پژوهش حداقل به مدت ۲ 
ماه قبل از شروع پژوهش از هیچ دارویی برای درمان یا 
جلوگیری از میگرن استفاده نکردند. افراد به یکی از دو 
گروه تقسیم شدند؛ یک گروه با پچ تحریک الکتریکی 
قرار  دارویی  درمان  تحت  دیگر  گروه  و  شده  درمان 

گرفتند.  پچ Nerivio شامل یک بازوبند، الکترودهای 
لاستیکی و یک تراشه است. این دستگاه بی سیم به یک 
اپلیکیشن گوشی هوشمند متصل می شود.  زمانی که 
این پچ از اپلیکیشن همراه خود فرمان دریافت می کند، 
شروع به تولید پالس های الکتریکی کرده و اعصاب حسی 
در زیر پوست را تحریک می کند که این کار با هدف 
جلوگیری از رسیدن سیگنال های درد به مغز انجام 
می شود.  مدت کوتاهی پس از شروع میگرن، از هر 
شرکت خواسته شد تا از پچ های Nerivio یا نوع دیگر 
درمان استفاده کنند. سطوح مختلف تحریک در این 
پژوهش مورد آزمایش قرار گرفته و هر کدام در حدود 
۲۰ دقیقه به طول انجامید.  محققان دریافتند که در هر 
سه سطح از میزان تحریک، درد میگرن ۶۴ درصد از 
افرادی که تحت درمان با پچ Nerivio قرار گرفتند، دو 
ساعت پس از درمان بیش از ۵۰ درصد در مقایسه با ۲۶ 
درصد از افرادی که از روش های درمانی دیگر استفاده 

کرده بودند، کاهش یافت.

 تولید سلول های سازنده غلاف عصبی برای درمان بیماری ام اس

درمان میگرن با تحریک الکتریکی

تکرر ادرار
دلایل،

 نشانه ها و درمان 
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اجتماعی6

در سالروز شهادت حضرت فاطمه)س( صورت گرفت 

پیاده روی و سوگواری  دومرجع تقلید در قم 
حضرات آیات مراجع تقلید حسین وحید خراسانی و لطف الله صافی گلپایگانی، 
روز پنجشنبه همزمان با سالروز شهادت حضرت صدیقه کبری فاطمه زهرا)س(، با 
پای پیاده دوشادوش مردم عزادار شهر مقدس قم تا حرم مطهر حضرت معصومه)س( 

عزاداری و پیاده روی کردند. 
به گزارش ایرنا، در این آیین عزاداری و پیاده روی، مداحان اهل بیت)ع( در سوگ 
شهادت آن بانوی بزرگوار)س( نوحه سرایی کردند و زائران و مجاوران بارگاه ملکوتی 
کریمه اهل بیت)ع( نیز با پیوستن به هیات های عزاداری همراه مراجع تقلید، در این 

مصیبت بزرگ بر سر و سینه زدند و اشک ماتم ریختند. 
آیت الله حسین وحید خراسانی از خیابان شهدای شهر مقدس قم، به خیل عظیم 
عزاداران فاطمی پیوست و تا حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( به سوگواری و 

سینه زنی پرداخت.
همراه با پیاده روی آیت الله وحید خراسانی، آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس 
قوه قضاییه و علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی نیز همراه با مردم به سمت 
حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( پیاده روی و عزاداری کردند، هم چنین آیت الله سید 
محمد جواد علوی بروجردی از استادان برجسته حوزه علمیه قم و سید مهدی صادقی 

استاندار قم نیز در این آیین حضور داشتند. 
آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی نیز از خیابان انقلاب اسلامی شهر مقدس قم، 

به سوگواران حضرت فاطمه زهرا)س( پیوست و به عزاداری و سینه زنی پرداخت.
پیاده روی و عزاداری شماری از مراجع تقلید، سنتی چند ساله است که هر سال در 
سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( دختر گرامی حضرت محمد مصطفی پیامبر 

عظیم الشان اسلام در قم برگزار می شود.
بر اساس  این گزارش ،علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی، آیات جعفر 
سبحانی از مراجع تقلید و ابراهیم امینی از استادان برجسته حوزه علمیه قم در آیین 
عزاداری سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( که در دفتر آیت الله مکارم شیرازی 

برگزار شد حضور داشتند.
به همین مناسبت آیین های عزاداری در مساجد، بقاع متبرک امامزادگان، تکیه ها 
و حسینه های سراسر استان قم و بیوت مراجع عظام تقلید برگزار شد و خطیبان در 
رابطه با سیره و زندگانی حضرت فاطمه زهرا)س( سخنرانی کردند و مداحان در سوگ 

آن حضرت)س( به مرثیه سرایی پرداختند.

آیین بزرگداشت سالگرد ارتحال
 آیت الله فاضل لنکرانی در قم برگزار شد 

آیین بزرگداشت دهمین سالگرد ارتحال آیت الله محمد فاضل لنکرانی)ره( از مراجع 
تقلید پنجشنبه شب با حضور علما، طلبه ها، قشرهای مختلف مردم و مسئولان در 

مسجد اعظم قم برگزار شد. 
در این آیین که حضرات آیات نوری همدانی و علوی گرگانی از مراجع تقلید، امینی 
و علوی بروجردی از استادان برجسته حوزه علمیه قم، سید مهدی صادقی استاندار قم، 
امیرآبادی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی و احمدی مقدم فرمانده سابق نیروی 
انتظامی حضور داشتند، مدیر حوزه های علمیه کشور در سخنانی به تبیین ویژگی 

های آیت الله فاضل لنکرانی پرداخت.
آیت الله علیرضا اعرافی، شاگردی استادانی همچون آیت الله بروجردی)ره( و امام 
راحل)ره( را یکی از مهمترین ویژگی های آیت الله فاضل لنکرانی دانست و افزود: این 
که شخصی قبل از ۲۰ سالگی در مجلس درس آیت الله بروجردی بنشیند و در ۲۳ 
سالگی نیز تقریرات درس آیت الله بروجردی را بنویسد، کار کمی نیست، که مرحوم 
فاضل لنکرانی آن را انجام داد. وی افزود: آیت الله فاضل لنکرانی در طی کردن سطوح 
مقدماتی و عالی و رسیدن به درس های خارج و اجتهادی شاگرد ممتاز آیت الله 
بروجردی بود و همزمان در محضر حضرت امام، اصول و تفسیر و فلسفه و معارف را نیز 
نزد علامه طباطبایی تلمذ کرد. اعرافی با اشاره به به جامعیت علمی آن فقیه فرزانه و 
وارسته افزود: آن مرحوم در فقه و اصول متخص و در این زمینه دارای آثار فراوانی نیز 
بود و همزمان با مدارج عالی فقهی و اصولی، هم فلسفه را آموخت و هم در تفسیر و 
معارف الهی کار کرد و از خود آثاری در این زمینه ها به یادگار گذاشت و به مدارج عالی 
علمی نائل شد. امام جمعه موقت قم با بیان این که مقوله تدریس و پرورش شاگردان 
یک مقوله کاملا فنی و ویژه است، خاطرنشان کرد: برای مدرس و استاد خوب بودن 
فقط عالم بزرگ بودن کافی نیست، بلکه مدرس بودن و شاگر پروری یک عطیه خاص 
الهی است. اعرافی همچنین آیت الله فاضل لنکرانی را یک عالم مبارز و از پیشگامان 
نهضت انقلاب اسلامی توصیف کرد و افزود: آن مرجع عالیقدر در کنار تدریس، تحقیق 
و تالیف و پرورش شاگردان بزرگ، از جمله مبارزان نخستین انقلاب نیز بود و مبارزه را 
از استاد خود، امام آموخته بود و در مسیر مبارزه سال ها زندان، تبعید و مشقت های 

فراوان را تحمل کرد و پس از تبعید امام نیز مشعل مبارزه را بر دوش گرفت.
وی گفت: آیت الله فاضل لنکرانی همچنین در کنار برخورداری از علم، روحیه 
مبارزاتی و انقلابی، در تاسیس جامعه مدرسین و شورای مدیریت حوزه و ریاست بر 

این شورا نقش مهمی داشت و از خود آثار زیادی برجای گذاشت.
اعرافی افزود: داشتن خلق و خوی زیبا و مردمی از مشخصه های اصلی مرحوم 
فاضل لنکرانی بود، به نحوی که اگر کسی با او همنشین می شد، در شعاع جاذبه 
اخلاق و روحیه مردمی او قرار می گرفت. مدیر حوزه های علمیه با بیان این که آیت 
الله فاضل لنکرانی از یک نگاه و رویکرد سیاسی و بین المللی برخوردار بود، افزود: آن 
مرحوم مسائل سیاسی را درک می کرد و در عرصه سیاسی حضور قوی و سنجیده 

داشت.
وی اضافه کرد: آیت الله فاضل لنکرانی در دفاع از ولایت فقیه لحظه ای آرام نمی 
گرفت و چه قبل از مرجعیت و چه در عصر مرجعیت خویش و همچنین در دوره امام 
و دوره رهبر معظم انقلاب بر اصل مترقی ولایت فقیه و هدایت جامعه توسط یک فقیه 
جامع الاشرایط تاکید داشت. اعرافی تصریح کرد: آیت الله فاضل لنکرانی عاشق اهل 
بیت)ع( و پرچم دار توجه دادن جامعه به خاندان پیامبر)ص( بود و سراسر وجود این 

مرجع عالیقدر مملو از عشق و محبت به این بزرگان بود.
آیت الله محمد فاضل لنکرانی از مراجع تقلید شیعه در سال ۱۳۱۰هجری شمسی 
در قم دیده به جهان گشود و در ۲۶ خرداد ماه سال ۱۳۸۶ هجری شمسی دعوت حق 

را لبیک گفت و در حرم مطهر حضرت معصومه)س( به خاک سپرده شد.
آیت الله فاضل لنکرانی پس از انقلاب مشغول تدریس در حوزه علمیه قم شد و پس 
از درگذشت آیت الله اراکی)ره( یکی از هفت مرجع تقلید معرفی شده از سوی جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم بود.

همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س(  انجام شد

تشییع پیکرهای مطهر پنج شهید گمنام و سه 
شهید مدافع حرم در قم 

پیکرهای مطهر پنج شهید گمنام هشت سال دفاع مقدس به همراه سه شهید 
مدافع حرم حضرت زینب)س(، روز پنجشنبه همزمان با سالروز شهادت حضرت 
فاطمه زهرا)س( با حضور قشرهای مختلف مردم شهید پرور قم در این شهر تشییع 

شد. 
پیکرهای مطهر شهدای بی نشان تازه تفحص شده در مناطق عملیاتی جنوب به 
همراه پیکرهای مطهر شهدای مدافع حرم که به تازگی به دست تکفیری های به 
شهادت رسیده اند بر روی دوش عزاداران فاطمی از مسجد امام حسن عسکری)ع( به 

سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشییع شد.
پیکرهای مطهر شهدای گمنام هشت سال دفاع مقدس بعد از سال ها چشم 
انتظاری به کشور و شهر عش آل محمد)ص( بازگشته و مردم قم در فضایی معنوی 
و ملکوتی آنان را تا عرش بدرقه کردند. در این آیین باشکوه قشرهای مختلف مردم، 
فرماندهان نظامی و انتظامی و پرسنل نیروهای مسلح استان قم، فضلا، طلبه ها و 
استادان حوزه علمیه، دانشجویان و دسته های عزاداری و سینه زنی به همراهی زائران 
حضرت معصومه)س( شرکت کردند. زنان و مردان به همراهی فرزندان خود در این 
مراسم معنوی حضور یافته و با ابراز انزجار از اقدام های تکفیری ها در منطقه، شعارهای 
»مرگ بر آمریکا و مرگ بر اسراییل، لبیک یا حسین، لبیک یا زینب و لبیک یا 
مهدی)عج(« را سر داده و با آرمان های شهدای هشت سال دفاع مقدس تجدید میثاق 
کردند. نوای مرثیه سرایی مداحان اهل بیت)ع( در فضا طنین انداز شده بود و در طول 
مسیر مادران چشم انتظار شهدا نیز با در دست گرفتن تصاویری از فرزندانشان در این 
آیین شرکت کرده و پیکرهای شهدا را گلباران کردند. خانواده های شهدای مدافع 
حرم حضرت زینب)س( به یاد صبوری صدیقه کبری)س( همدوش با سایر مردم با 
در دست گرفتن تصاویری از رشادت های شهدا در جنگ با تکفیری ها اشک ماتم 
ریختند.  پیکرهای مطهر این شهدا بعد از طواف بر گرداگرد ضریح مطهر کریمه اهل 
بیت)ع( و اقامه نماز میت توسط آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید برای 
خاکسپاری به مناطق مختلف قم منتقل شد.پیکر مطهر یک تن از شهدای شهدای 
گمنام به منطقه پردیسان، پیکرهای مطهر ۲ تن از شهدا در شهر جعفریه، پیکرهای 
مطهر ۲ تن از شهدا به دانشگاه حضرت معصومه)س( و پیکرهای سه تن از شهدای 
مدافع حرم حضرت زینب)س( به آرامستان بهشت معصومه)س( برای خاکسپاری 
انتقال داده شد.در حال حاضر مزار ۵۸ شهید گمنام در ۲۶ یادمان در سطح استان قم 

زیارتگاه عاشقان فرهنگ ایثار و شهادت است.
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معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: راه اندازی ۲۱ هزار تخت بیمارستانی یکی از 
برنامه های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در راستای اجرای طرح تحول نظام سلامت می باشد 
که سهم استان قم ۷۴۲ تخت در قالب احداث سه 

بیمارستان است. 
علی اصغر اکرمی ، افزود: تاکنون ۳۵۰ تخت با راه 
اندازی بیمارستان فرقانی در آذرماه امسال به بهره 
برداری رسیده و ۳۹۲ تخت دیگر نیز تا نیمه نخست 
سال آینده با راه اندازی بیمارستان ۱۷۲ تختخوابی 
نیروگاه و ۲۲۰ تختخوابی امیرالمومنین)ع( به چرخه 

درمان قم اضافه می شود. 
وی بیان کرد: در حال حاضر یک هزار و ۴۰۰ تخت 
بیمارستانی در بخش دولتی و ۴۵۰ تخت در بخش 

خصوصی و خیریه استان قم فعال است.
بهداشت،  وزارت  استاندارد  اساس  بر  افزود:  وی 
درمان و آموزش پزشکی به ازای هر یک هزار تن 
باید ۲.۷ تخت در استان قم موجود باشد که در این 
صورت تعداد تخت های بیمارستانی قم باید به چهار 
هزار تخت افزایش یابد و امیدواریم این امر تا سال 

۱۴۰۴ محقق شود.
اکرمی در ادامه با اشاره به این که بیمارستان فرقانی 
از دستاوردهای طرح تحول نظام سلامت است، گفت: 
عملیات احداث این بیمارستان از ۲۰ سال پیش آغاز 
شده بود که به دلیل مشکلاتی تا سال ۹۳ متوقف بود 
و از زمان روی کار آمدن دولت یازدهم، تمام تاکیدها 
بر اتمام طرح های نیمه تمام بود که بر این اساس 
اتمام عملیات عمرانی بیمارستان فرقانی نیز در دستور 

کار قرار گرفت.
بیمارستان  این  ابتدای ساخت  از  گفته وی،  به 
تاکنون یک هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال اعتبار صرف 
ساخت و تجهیز این مرکز درمانی شده که ۵۰۰ 

میلیارد ریال آن از طریق تسهیلات بوده است.
وی گفت: برای تجهیز این بیمارستان از بهترین 
تجهیزات پزشکی به روز استفاده شده و در خصوص 
تامین نیروی انسانی بیمارستان فرقانی نیز بخشی 
از نیروها تامین شده و بخشی دیگر با موافقت های 

صورت گرفته به زودی جذب می شوند.
اکرمی افزود: بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی 
۳۵۰ تختخوابی فرقانی با متراژ ۲۷ هزار مترمربع دارای 
بخش های اورژانس، جراحی، آی سی یو)مراقبت 

های ویژه(، ان آی سی یو)مراقبت های ویژه نوزادان(، 
جراحی زنان، داخلی زنان، جراحی مردان، داخلی 
مردان، اطفال و بخش های جانبی مانند رادیولوژی و 

آزمایشگاه و فضاهای پشتیبان است.
وی گفت: این بیمارستان دارای ۱۱ اتاق عمل و ۲۰ 
تخت ICU است که چهار تخت آن مجهز به دستگاه 
دیالیز است، همچنین ۱۸ تخت ویژه NICU نیز در 

این بیمارستان دایر شده است.
وی افزود: واحدهای پشتیبانی از جمله استریل 
مرکزی، شسشتوی البسه، آشپزخانه و موتورخانه 
فول ظرفیت از دیگر بخش های این بیمارستان است.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم به ساخت بیمارستان 
نیروگاه اشاره و بیان کرد: احداث این مرکز درمانی از 
سال ۸۹ آغاز شد ولی به دلیل مشکلات اعتباری تا 
سال ۹۳ متوقف بود که با تامین بودجه در حال حاضر 
این بیمارستان ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و 
امیدواریم تا خردادماه سال آینده به چرخه درمان 
بیمارستان ۱۷۲  این  افزود:  در قم اضافه شود.وی 
تختخوابی، ۱۵ هزار متر مربع فضای درمانی دارد و 

در هفت طبقه درحال ساخت می باشد که دارای 
بخش های جراحی عمومی، داخلی، نوزادان، زنان و 
زایمان، اورژانس، درمانگاه و بخش های پاراکلینیکی 

مثل داروخانه و تصویربرداری است.
وی با بیان این که این بیمارستان در منطقه نیروگاه 
ساخته می شود که هیچ واحد درمانی بیمارستانی 
در آن وجود ندارد، ادامه داد: تاکنون ۲۷۰ میلیارد 
ریال برای این مرکز هزینه شده و برای اتمام آن ۲۸۰ 

میلیارد ریال دیگر به جز هزینه تجهیزات، نیاز است.
وی خاطرنشان کرد: تا پایان امسال بخش زیادی 
از تجهیزات این بیمارستان وارد قم و در انبار دانشگاه 
علوم پزشکی تا زمان افتتاح این مرکز نگهداری می 

شود.
اکرمی اضافه کرد: مجوز استخدام بخشی از کادر 
درمانی بیمارستان نیروگاه را نیز اخذ کرده ایم و در 
حال گزینش افراد هستیم که به محض افتتاح در این 

مرکز درمانی مشغول به فعالیت شوند.
وی در ادامه گفت: احداث بخش خیرساز رادیوتراپی 
بیمارستان شهید بهشتی از سال ۸۴ آغاز شده بود که 

بنا به دلایلی تا سال ۹۳ متوقف بود، که از سال ۹۳ 
مجددا آغاز شده و تاکنون احداث، تجهیز و انشعابات 
ساختمان آن به اتمام رسیده است. وی اضافه کرد: تا 
یک ماه آینده با راه اندازی تجهیزات برق این بخش، 

می توانیم اقدام به پذیرش بیمار کنیم.
از  بخش  این  احداث  هزینه  داد:  ادامه  اکرمی 
بیمارستان شهید بهشتی از محل اعتبارات سفر رهبر 
معظم انقلاب به قم تامین و تاکنون ۵۰ میلیارد ریال 
در این راستا هزینه شده است که برای راه اندازی 
آن مقداری دیگر نیز هزینه خواهد شد. وی افزود: 
دستگاه شتاب دهنده نیز سال های قبل خریداری 
شده و مقداری تجهیزات دیگر نیز از محل اعتبارات 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و یا با کمک 
خیران تامین شده و به چرخه درمان اضافه می شود.

وی گفت: بیمارستان خیریه امیرالمومنین)ع( نیز 
مرکز درمانی دیگری است که عملیات احداث آن 
در سال ۹۴ آغاز شده و در حال حاضر ۷۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و بر اساس قول پیمانکار، طرح 

در نیمه نخست سال آینده تمام می شود.

اکرمی افزود: تجهیز این بیمارستان برعهده وزارت 
پایان دولت  از  قبل  تا  امیدواریم  و  بهداشت است 

یازدهم به بهره برداری برسد.
وی اضافه کرد: بیمارستان ۲۲۰ تختخوابی خیرساز 
امیرالمومنین)ع( در فضای ساختمانی به مساحت 
۲۲ هزار متر مربع در حال احداث است که باند فرود 
بالگرد اورژانس نیز روی بام بیمارستان تعبیه شده تا 
خدمت رسانی به بیماران حادثه دیده با سهولت و 

سرعت انجام شود.
وی ادامه داد: این بیمارستان دارای بخش هایی از 
جمله اطفال، جراحی زنان، داخلی، اعصاب و روان، 
است.معاون  ارتوپدی  و  اعصاب  و  مغز  اورولوژی، 
دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: هزینه ساخت 
این بیمارستان از سوی خیر تامین شده و اطلاعات 
کافی از میزان هزینه نداریم، ولی به طور قطع بیش 
از ۳۰۰ میلیارد ریال است. وی بیان کرد: بیمارستان 
محوطه  در  که  امجدی  تختخوابی  خیرساز ۱۱۰ 
بیمارستان شهید بهشتی ساخته می شود نیز ۳۵ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پیش بینی می شود 
تا سال ۹۷ به اتمام برسد و مجموعه تخت های آن 
به تخت های بیمارستان شهید بهشتی اضافه شود.به 
گفته وی، بخش جراحی زنان و زایمان، ان آی سی 
یو، بخش اطفال، آی سی یو، بخش جراحی و بخش 
های داخلی از جمله بخش های این بیمارستان است.

اکرمی گفت: بیمارستان یک هزار تختخوابی نیز 
جزو طرح هایی است که در سفر سال ۹۳ رئیس 
جمهوری به قم مطرح شد و بخش خصوصی در حال 

پیگری و ساخت آن است.
وی با بیان این که این بیمارستان در سه مرحله 
ساخته می شود، افزود: در مرحله نخست ۳۰۰ تخت، 
در مرحله دوم ۵۰۰ تخت و در مرحله سوم ۲۰۰ 
تخت بیمارستانی در این مرکز درمانی راه اندازی 
می شود.وی اضافه کرد: این بیمارستان جنرال و 
تمال بخش های ویژه بستری و جراحی را دارد و 
پیش بینی می شود مرحله نخست آن تا سال ۹۷ 
به بهره برداری برسد.طرح تحول نظام سلامت از ۱۵ 
اردیبهشت سال ۹۳ با هفت طرح و برنامه جامع شامل 
کاهش پرداختی مردم، ارتقای کیفیت ویزیت، ترویج 
زایمان طبیعی، مقیم کردن پزشکان متخصص، ارتقاء 
هتلینگ بیمارستان ها، اورژانس هوایی و پرداخت 

مبتنی بر عملکرد آغاز شد.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

سهم قم از طرح تحول نظام سلامت راه اندازی 742 تخت بیمارستانی 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تاکید بر اینکه باید جایگاه  ویژه  برای رسانه های استان تعریف شود گفت: در برنامه های 
پیش روی خود نگاه سیاسی نداریم و با بخش های مختلف حرفه ای برخورد خواهیم کرد. 

سیدموسی حسینی کاشانی عصر روز چهارشنبه  در نخستین نشست صمیمی با مدیران و مسوولان رسانه های استان قم، با اشاره به 
برنامه های خود در حوزه مطبوعات و رسانه ها در استان قم اظهار کرد: ما تاکید داریم که خانه مطبوعات در استان باید شکل گرفته و با 
قدرت به وظیفه صنفی خود عمل کند. وی با اشاره به عملکرد خود در دوران مدیریت فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز خاطرنشان 
کرد: دولت گرفتاری های مختلفی دارد و درگیر مشکلات متعددی است و این انجمن های صنفی هستند که می توانند حقوق مجموعه 

رسانه ها را مطالبه کرده و پیگیری کنند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تاکید بر هماهنگی و یک دستی 
مجموعه صنف مطبوعات و رسانه های استان گفت: ارشاد می تواند از نظر صنفی حامی رسانه ها باشد ولی 

شروع کننده این حرکت باید خود رسانه ها باشند. وی با تاکید بر اینکه در مدیریت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان هیچ گونه نگاه سیاسی وجود نخواهد داشت تصریح کرد: ما تنها به دنبال انجام وظایف 
خود هستیم و نگاه حرفه ای به بخش های مختلف داریم و نمی خواهیم کار سیاسی انجام دهیم. 
حسینی کاشانی با تاکید بر اینکه تشتت در مباحث صنفی به رسانه ها ضربه می زند بیان کرد: مطالبات 

صنفی وجه اشتراک تمام رسانه ها است و نباید اختلاف نظرها موجب فراموشی و اختلاف 
در مباحث صنفی شود. وی ضرورت تقویت ساختار اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان قم را مورد توجه قرار داد و افزود: به زودی ساختار این اداره کل ارتقاء پیدا 
کرده و شامل سه یا چهار معاونت خواهد شد که یکی از آن ها معاونت مطبوعاتی 

و امور رسانه ای است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از معرفی 
سرپرست معاونت مطبوعاتی و امور رسانه ای این اداره کل تا ۱۰ روز آینده 

خبر داد و افزود: استان قم از نظر رسانه ای ویژه است و باید جایگاه  ویژه  
برای رسانه های استان تعریف شود. وی با اشاره به برنامه های خود در اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بیان کرد: تکمیل بانک اطلاعات 
مطبوعات و فعالان رسانه ای، تشکیل خانه مطبوعات و... از جمله 

برنامه ها و اقدامات پیش رو در این اداره کل در حوزه رسانه است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در ۱۰ ماه نخست امسال رشد چهار درصدی صادرات استان قم را نسبت به 
مدت مشابه سال ۹۴ شاهد بودیم.

احمد ذاکری امروز در گفت  وگو با خبرنگار فارس در قم با اشاره به وضعیت صادرات استان اظهار کرد: در ابتدای سال رشد صادرات 
استان قم نسبت به مدت مشابه سال گذشته منفی بود، اما از ماه آذر روند رشد مثبت صادرات استان آغاز شد و در ۱۰ ماه نخست امسال 

رشد چهار درصدی صادرات استان قم را نسبت به مدت مشابه سال ۹۴ شاهد بودیم.
وی ادامه داد: زمانی می توانیم صادرات کالا به خارج از کشور داشته باشیم که بخش تولید فعال باشد، امسال تزریق تسهیلات از سوی 
بانک ها به واحدهای تولیدی استان قم را در قالب طرح رونق تولید صورت گرفت که این تزریق تسهیلات موجب ایجاد رونق در واحدهای 

تولیدی استان شد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: رفت و آمد هیأت های تجاری به استان در افزایش صادرات استان قم بی تاثیر 
نبوده است. یکی از راه ها برای افزایش صادرات استان قم حضور تولیدکنندگان استان در نمایشگاه های بین المللی است و بستر این کار 

را باید دولت ایجاد کند.
ذاکری با اشاره به ضرورت کمک دولت به تولیدکنندگان اظهار کرد: دولت باید بخشی از هزینه های شرکت تولیدکنندگان در 
نمایشگاه های بین المللی را به عنوان یارانه پرداخت کند، البته این مساله در بسته حمایتی سازمان توسعه تجارت دیده شده 

است.
وی با بیان اینکه تولیدکنندگان استان قم در ابتدای سال ۹۶ در یک نمایشگاه تجاری در شهر نجف عراق حضور پیدا خواهند کرد ادامه 
داد: پیگیر پروژه احداث نمایشگاه فرش استان قم هستیم و این پروژه ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. نمایشگاه فرش استان قم نیاز به 

امکانات زیربنایی همچون آب، برق و راه دسترسی دارد و پیگیر تکمیل این پروژه هستیم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطرنشان کرد: ایده احداث نمایشگاه فرش استان در سفر رهبر معظم انقلاب به شهر 

قم مطرح و بیشتر منابع مالی صرف شده در این پروژه از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به قم تامین شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

جایگاه  ویژه  برای رسانه های استان قم تعریف شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  اعلام کرد

افزایش 4 درصدی صادرات استان قم 

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( گفت: در بافت تاریخی شهر قم در حال 
شناسایی خانه های تاریخی بوده که هر کدام از این خانه ها واجد ارزش هستند.

علیرضا خاکی با اشاره به پروژه بهسازی بازار تاریخی گذرخان، اظهار کرد: این معبر یك معبر تاریخی و پویا است که در سالهای 
گذشته با همکاری شهرداری و اداره میراث فرهنگی پروژه بهسازی این بازار انجام شده تا از آشفتگی در این معبر کاسته شود.

وی ادامه داد: یك محور تاریخی مذهبی و گردشگری را در شهر قم تعریف شده تا زائری که به این شهر وارد می شود، با ویژگی های 
تاریخی شهر قم هم آشنا شود، در بافت تاریخی قم در حال شناسایی خانه های تاریخی هستیم که هر کدام از این خانه ها واجد 
ارزش هستند. خاکی افزود: محور تاریخی تعریف شده از بیت تاریخی حضرت امام شروع می شود و زائرین می تواند ۴۰ دقیقه در 
دل بافت تاریخی شهر قم پیاده روی کنند و از اماکن تاریخی و مذهبی همچون گذرخان، 
بیت النور، شاه حمزه و چهل اختران بازدید داشته باشند. وی با اشاره به برنامه شهرداری 
قم برای بهسازی بافت تاریخی شهر قم، اظهار کرد: در این راستا امسال پروژه بهسازی 
محوطه آب انبار لپ چال را اجرا کردیم، از این بناها در محلات تاریخی شهر قم وجود دارد 
و می توانیم از بناهای تاریخی شهر قم با کاربری فرهنگی استفاده کنیم. مدیرعامل سازمان 
بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( ادامه داد: یکی 
از برنامه های شهرداری پروژه اتصال مجتمع تجاری الغدیر به میدان بزرگ امام 

خمینی)ره( بود که بخش عمده ای از این پروژه انجام شده است.
خاکی افزود: پروژه چهل اختران تملك زیادی داشت که تملکات آن را 
پیگیری نموده و انجام شده است، طرح های سازه پروژه چهل اختران 
آماده شده و این طرح  آماده اجرا است، به محض تامین بودجه آمادگی 
شروع عملیات اجرایی پروژه چهل اختران را داریم. وی با اشاره به 
اجرای پروژه چهل اختران، خاطرنشان کرد: در این پروژه چند 
شبستان و یك صحن احداث می شود، ایجاد فضای اقامتی و کتابخانه 
هم در پروژه چهل اختران پیش بینی شده است و در این پروژه 

پارکینگ داریم.

معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران گفت: پارکینگ شماره ۴ مسجد مقدس جمکران که وسعت زیادی دارد، قرار است به 
شهرداری قم تحویل داده شود تا در این محل کمپینگ ایجاد شود.

احمد حاجی زاده با اشاره به مشکلات زائرین مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: یکی از مشکلات مهم این زائرین مساله اسکان 
است، بسیاری از زائرین چون امکان زدن چادر در مرکز شهر قم را ندارند، برای برپاکردن چادر به اطراف مسجد مقدس جمکران 

می آیند.
وی ادامه داد: پارکینگ چهار مسجد مقدس جمکران که وسعت زیادی دارد، قرار است به شهرداری قم تحویل داده شود تا این 
نهاد شهری در آنجا کمپینگ ایجاد کند. تلاش می کنیم که از ظرفیت های موجود استفاده کرده و حداقل ها را برای زائرین مسجد 

جمکران فراهم کنیم.
معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران افزود: خدمات خودمان را برای زائرین در بخش های مختلفی همچون آشپزخانه و 
ایستگاه های صلواتی تقویت کردیم تا به زائرین مسجد مقدس جمکران در ایام نوروز خدمت رسانی کنیم. ۱۱۰ واحد تجاری متعلق 

به مسجد را تبدیل به واحد اقامتی کردیم و اکنون می توانیم ۶۰۰ نفر را در این واحدهای اقامتی اسکان دهیم.
حاجی زاده با اشاره به امکان استراحت زائرین در مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: شب ها شبستان کربلای این مسجد باز است 

و امکان اسکان و استراحت حدود پنج هزار نفر از زائرین در این شبستان وجود دارد.
وی ادامه داد: در بحث درمانی در مسجد مقدس جمکران، دارالشفا به صورت شبانه روزی فعالیت می کند و سعی می کنیم که 
بیشترین خدمات درمانی را در دارالشفا به زائرین ارائه دهیم. همچنین از امکانات جمعیت هلال احمر هم استفاده می کنیم و پایگاهی 

را در مسجد جمکران در اختیار این جمعیت در ایام نوروز قرار می دهیم.
معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران در پایان خاطرنشان کرد: همچنین با اورژانس برای ارائه خدمات به زائرین این مسجد در 
ایام نوروز هماهنگی صورت گرفته است و پایگاهی را در اختیار این دستگاه امدادی برای خدمت رسانی به زائرین قرار می دهیم تا 

نیروهای اورژانس در مسجد مقدس جمکران حضور داشته باشند.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر :

خانه های تاریخی قم شناسایی می شوند 

معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران  خبرداد

ایجاد کمپینگ در پارکینگ مسجد مقدس جمکران 

مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از تعطیلی عملیات 
حفاری سطح شهر از ۱۵ اسفند امسال تا ۱۵ فروردین سال ۹۶ خبر داد .

عباس حلوایی زاده با بیان اینکه قم شهری زیارتی و زائر پذیر است، اظهار کرد: در 
ایام پایانی سال و عید نوروز زائران فراوانی به شهر قم سفر می کنند بنابراین لازم است 

رفاه حال آنها در نظر گرفته شود.
مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: به 
منظور رفاه بیشتر زائران و شهروندان از ۱۵ اسفند امسال تا ۱۵ فروردین سال ۹۶ 

تمام عملیات حفاری و تأسیسات زیربنایی سطح شهر تعطیل می شود.
حلوایی زاده با اشاره به اهمیت توقف پروژه های حفاری در پایان سال، گفت: این امر 
برای بهبود عبور و مرور شهروندان،  نظافت و پاکسازی معابر و جلوگیری از ترافیك 
در دستور کار قرار گرفته است بنابراین نظافت و بهبود سیما و منظر شهری را به 

همراه دارد.
وی عنوان کرد: جمع آوری نخاله ها با توقف حفاری ها در سطح شهر صورت 
می گیرد این امر کاهش ترافیك و بهبود عبور و مرور شهروندان و زائران در سطح 

شهر را به همراه دارد.
مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم یادآور شد : هر ساله 
هماهنگی لازم با شرکت های زیربنایی صورت می گیرد؛ بنابراین برنامه ریزی آنها به 

گونه ای است که تا ۱۵ اسفند فعالیت خود را به پایان برسانند.

مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم خبرداد

توقف عملیات حفاری در معابر شهری قم
 تا 15 فروردین

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم از مسدود شدن ورودی 
میدان ۷۲ تن به سمت خیابان شهید بهشتی برای جلوگیری از حوادث احتمالی 

خبر داد.
حسین شعبان زاده با اشاره به مسدود شدن خیابان شهید بهشتی، اظهار کرد: 
ورودی میدان ۷۲ تن به خیابان شهید بهشتی به دلیل مرمت نشست شبکه 

فاضلاب و جلوگیری از حوادث احتمالی به مدت ۱۰ روز مسدود است.
وی خاطرنشان کرد:  با توجه به اینکه کانال شبکه فاضلاب به صورت عرضی از این 
مکان عبور کرده این خیابان در دو فاز مسدود می شود فاز اول لاین رفت و فاز دوم 

لاین برگشت آن در دستور کار قرار می گیرد.
شعبان زاده با اشاره به مسیرهای جایگزین برای استفاده شهروندان، گفت: مسیرهای 
جایگزین از خیابان مرصاد و بلوار آزادگان است تمام تلاش صورت می گیرد تا هر چه 

سریع تر عملیات این مسیر تکمیل شود و در اختیار شهروندان قرار گیرد.
وی عنوان کرد:  برابر مصوبه کمیته فنی شورای ترافیك استان پس از اجرای تقاطع 
کمربندی امام علی و بلوار عمار یاسر از هفته آینده تمام شوارع منتهی به ۷۰ متری 

عمار یاسر که به وسیله نیوجرسی مسدود شده بود بازگشایی خواهد شد.
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم یادآور شد: شهروندانی که 
بخواهند از ۷۰ متری عماریاسر به میدان ۷۲ تن حرکت نمایند به راحتی می توانند از 
تقاطع غیرهمسطح کمربندی امام علی)ع( به بلوار عماریاسر دسترسی داشته باشند

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم :

ورودی میدان 7۲ تن به خیابان شهید بهشتی 
مسدود شد

رئیس کمیسیون امور زیر بنایی شورای شهر قم گفت: مجوز واگذاری املاک و اراضی 
تا سقف صد میلیارد ریال به پیمانکار پروژه مترو بابت تهاتر با مطالبات پیمانکار در حال 
انجام است.  مصطفی سعادت طلب ، با اشاره به درخواست سازمان تاکسی رانی استان 
به منظور اخذ مجوز اعمال ماده ۱۰۱ برای مراکز خدماتی و رفاهی شرکت تعاونی این 
سازمان اظهار داشت: زمینی با وسعت هزار و ۳۳۷ مترمربع، برای احداث این مراکز و با 
رویکرد تأمین رفاه حال رانندگان در نظر گرفته شده است. وی بابیان اینکه سرمایه گذاری 
در این زمین هیچ منفعت شخصی برای سرمایه گذاران ندارد، افزود: هدف آن ها از این 
کار، افزایش خدمات به رانندگان است و با اعمال ماده ۱۰۰، خیال آن ها برای واگذاری 
زمین و انجام سرمایه گذاری و ساخت در زمین، آسوده تر می شود. رئیس کمیسیون امور 
زیر بنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به مجوز واگذاری املاک و اراضی تا سقف صد 
میلیارد ریال به پیمانکار پروژه مترو بابت تهاتر با مطالبات پیمانکار به نمایندگی موسسه نور 
عنوان کرد: در این مورد بحث های زیادی انجام شده، که کمیسیون امور زیر بنایی نیز با این 
مسئله موافق بوده است. وی با تأکید بر مصوبه شورای شهر در پروژه مترو ادامه داد: ارجاع 
مورد به مورد اراضی به شورا در دستور کار بوده است و ازنظر کمیسیون هیچ مشکلی در 
این زمینه وجود ندارد، بنابراین هر زمینی را می توان در اسرع وقت به پیمانکار پروژه واگذار 
کرد. سعادت طلب خاطرنشان کرد: در صورتی  که مبلغ زمین بین ۳ تا ۱۰ میلیارد تومان 
باشد به پیمانکار واگذار می شود، چراکه فراتر از این مبلغ در اختیار شهردار قرار داشته و 

توسط شهرداری تعیین تکلیف می شود.

رئیس کمیسیون امور زیر بنایی شورای شهر قم مطرح کرد 

واگذاری املاک تا سقف 100 میلیارد ریال
 به پیمانکار پروژه متروی قم 






